
Deset let 
naše konfekcije

številka, s katero se trenutno zapisuje, da obstoja obrat konfekcije v sklopu Tekstilnega 
kombinata BPT, nam pove, da je obstoj in razvoj najmlajšega obrata potekal v izredno hitrem 
tempu. Kako je šel ta razvoj, pa bom skušal opisati v tem sestavku.
Že uvodoma naj čestitam vsem tistim, ki so v obratu že od njegove ustanovitve do danes in 
naj se opravičim, če bom spustil kako podrobnost. Razvoj bom opisal tako in toliko, kolikor 
je pač v moji moči.

Pred desetimi leti, točneje 
10. februarja 1964, je  prišlo 
do uradnega začetka obrato
vanja konfekcije. Tisti, ki so 
že dalj časa v tovarni, se bo
do spomnili, da so pričeli 
prvi zametki izdelave postelj
nega perila že nekoliko prej. 
(V Križah sta pričeli v sklopu 
»Novosti« dve hitrošivalki iz
delovati blazine). Mislim, da 
je vsakemu razumljivo, da 
je pred uradnim začetkom 
bilo potrebno nekaj priprav, 
saj je bilo to popolnoma no
vo področje, na katerem še 
nismo imeli izrvežbanih niti 
ljudi za šivalne stroje, niti 
kadra, ki naj bi prevzeli vo
denje neposrednih proizvajal
cev. Predpriprave za ta kader 
so se izvršile v sami tovarni 
in sedaj lahko trdimo, da 
smo imeli z izbiro teh ka
drov izredno dobro roko. Na 
tem mestu lahko ugotovimo, 
da imamo jubilante pred
vsem iz teh vrst.

Ko že omenjam, ida so to 
jubilantje, mislim, da <ne bi 
bilo napak, ko bi jih  našteli

kar poimensko, saj bi jim s 
tem dali tako priznanje, ka
kršnega ši tudi zaslužijo. To 
so:

Aljančič Jože — mojster 
vzdrževanja šivalnih strojev, 

Golmajer Mihelca — moj
ster šivalnice,

Stegnar Mara -— trenutno 
premeščena v obrat šivalnice 
Hrib, kjer opravlja delo moj
stra šivalnice,

Slabe Lojzka — vodja 
obratne pisarne.

Poleg omenjenih, ki so na 
vodilnih delovnih mestih, pa 
je tudi nekaj tak h, kateri so 
na proizvodnih delovnih me
stih, ravno tako od ustanovit
ve, in ti so:

Blažič Francka, Dolžan Te
rezija, Kolenc Marija, Novak 
Franja, Vogelnik Anka.

Vsi navedeni so najstarejši 
sodelavci obrata konfekcije, 
katerim pa se lahko pridruži 
še ostalih 23, ki so prišli sa
mo nekaj mesecev pozneje 
in jih ravno tako lahko šte
jemo v »starejšo gardo« 
(naj se to ne vzame kot pri

merjava, da so za odpis). Na
vedenih 23 sodelavcev ne bom 
našteval, ker bi bil potem 
primoran to storiti za vsako 
obdobje razvoja konfekcije, 
kar pa bi vzelo veliko časa 
in postalo suhoparno našte
vanje imen. še enkrat, vsem 
32-tim jubilantom iskrene 
čestitke in dolgo let v naši 
sredini!

Omeniti moram, da je bilo 
skupno zaposlenih v prvem 
— 1964. letu — 42 oseb in da 
se je ta številka večala iz le
ta v leto. Največji porast šte
vila zaposlenih se pokaže v 
letu 1968, ko je  bilo skupno 
že 109 zaposlenih (režija in 
proizvodnja), do 1971. leta se 
dvigne ta številka že na 119 
zaposlenih in da končno le
ta 1972 preidemo že na 185 
ljudi, kar predstavlja proti 
letu 1964 kar štirikratno po
večanje zaposlenih.

Zadnja številka, ki nam je 
na razpolago, pa je 217 za
poslenih (do 31. maja 1973).

(Nadaljevanje na strani 6)
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D an borca 
D an vstaje
V GORAH

Kar jih niso pozaprli, 
kar jih niso upokorili, 
so se v gore umaknili.
V njih strahu ni, ni bojazni 
ne boje se smrtne kazni.
Stari svet bodo zrušili, 
zemljo delovnih ljudi zgradili, 
in kot plamen brez meja 
prek sveta bo zavihrala,
živo rdeče zasijala 
narodov bo vseh zastava...!

Karel Destovnik-Kajuh

Za praznika 4. in 22. julij
iskreno čestitajo samoupravni 

organi, družbeno-politične 
organizacije in uredništvo
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Problematika proizvodnje v mes. maju 1973
I. Osnovni material:

a) predilnica
Čeprav so se zaloge 'bomba

ža ponovno precej zmanjša
le, kar velja zlasti za ruski 
in 'turški bombaž, in so zače
le prihajati pošiljke drugih 
vrst bombaža (pakistanski 
SLM in turški IZMIR), nam 
v maju ni bilo treba menjati 
obeh glavnih mešanic, to je 
bele in rumene.

Oskrba z modalnimi vlak
ni pa je ostala še naprej 
problematična in nam je tu
di v maju povzročala težave 
v proizvodnji, ker obljublje
na majska pošiljka vlakna še 
ni prispela pravočasno. Zato 
smo v času pomanjkanja ita
lijanskega 32 milimetrskega 
vlakna podelali vzorčno po
šiljko (cca 2.000 kg) poljske
ga modalnega vlakna HYPO- 
LANA, čigar lastnosti bo po
trebno še preveriti. Vseka
kor bo v teh vlaknih potreb
no zagotoviti določeno var
nostno zalogo ali pa doseči, 
da bodo pošiljke prihajale v 
podjetje v dogovorjenih ro
kih, ker nam to ne povzroča 
samo težave v naših osnov
nih obratih (predvsem v pre
dilnici in tkalnici) ampak 
ogroža tudi našo resnost pri 
sodelovanju s kooperanti, ka
terim dobavljamo preje iz 
teh vlaken (Pazinka).
b) sukalnica

V mesecu maju smo prede
lovali samo eno številko pre
je (Nm34), katere je bilo vse
skozi dovolj na zalogi, zato 
oskrba z materialom ni pov
zročala nobenih motenj v 
proizvodnji.

c) tkalnica
Količinska oskrba s po

trebno prejo za predelavo v 
tkalnici je bila v maju zado
voljiva in ni povzročala prob
lemov v proizvodnji. Zaloge 
preje (zlasti na vc formatu)

koliko povečale, delno tudi 
zaradi večjega dokupa, kot 
pa je bil dogovorjen. V kako
vosti razpoložljive preje pa 
so se tudi v maju, tako kot 
v prejšnjih mesecih, pojavlja
le pomanjkljivosti, kot so 
krotovičenje preje iz BD pre- 
dilnikov, slaba trdnost in ne
enakomernost prej iz bele 
mešanice (Nm 40 in Nm 50) 
itd.
d) oplemenitilnica

Zaloge tkanin za dodelavo 
se v maju niso spremenile in 
so se gibale okoli 600,00 m. 
Zato je bilo potrebno tudi 
tokrat posamezne dnevne 
partije sestavljati dz več raz
ličnih artiklov, ker se tudi 
število različnih beljenih ar
tiklov med mesecem ni 
zmanjšalo.
e) konfekcija

Zaloge tkanin za konfekci- 
oniranje so bile tolikšne, da 
niso povzročale nobenih za
stojev v proizvodnji, ampak 
je nastajal celo problem 
vskladiščenja le-teh. Zboljša
la se je tudi oskrba s tkani
nami za rjuhe, ker smo med 
tem povečali proizvodnjo po
trebnih tkanin za rjuhe v 
tkalnici. Še vedno pa so bile 
težave s poškodovanimi tka
ninami za kapne (luknjice dz 
kalaindra), kar je terjalo po
ostreno kontrolo konfekcij
skih izdelkov in s tem večjo 
porabo časa za enoto proiz
voda.

Zelo problematična je bila 
v maju oskrba s pomožnim 
materialom in embalažo. Pri
manjkovalo je vezilnih sukan
cev, čipk iz uvoza, vrečk in 
ovitkov ter reklamnih listi
čev. Vsa ta pomanjkanja so 
bila posledica zakasnelih do
bav in nespoštovanja dobav
nih rokov s strani dobavite
lja ter so v precejšnji meri 
vplivala tudi na proizvodne

so se med mesecem celo ne- rezultate

II Proizvodnja 
a) predilnica:

v maju. 

april maj
— izvrš. plana v ef. kg 97,39 % 106,54 %

v baz. kg 104,73 % 107,32 %
— izkor. strojev 72,80 % 68,30 %
— produktivnost: baz. g/vrh (prst.) 15,98 14,24

baz. g/pred. m./h (BD) 53,70 57,64
HOK ure 10,02 15,89

b) sukalnica:
— izvršitev plana pri 0  Nm 10 109,25 % 92,95 %
— izkor. strojev 73,91 % 60,45 %
— produktivnost: g/vrh 116,65 93,93

HOK ure 12,55 14,67

c) tkalnica:
— izvršitev plana: v m2 105,26 % 108,98 %

v votkih 104,80 % 110,44 %
— izkorišč. strojev: na pog. st. ure 92,5 93,5

na efekt. st. ime 97,0 96,8
— storilnost: enot/del. ure 43,64 45,05

d) oplemenitilnica
— izvršitev proizv. plana v m2 108,43 % 114,81 %

e) konfekcija:
— izvrš. proivz. plana: v m2 89,57 % 94,41 %

v enotah 98,35 % 97,57 %
— izkorišč. strojev 89,2 % 88,7 %
— produktivnost: ur/100 enot 87,97 95,90

V predilnici je proizvodni 
plan kljub delno poslabša
nemu 'izkoriščanju strojev 
povsem zadovoljivo presežen. 
Izpad proizvodnje BD-predil- 
nikov, :ki niso v celoti obra
tovali zaradi čakanja za Vo- 
uk-ovo raztezalko, katerih je 
v tretji izmeni obratovalo 
več, kot je z letnim planom 
predvideno.

V sukalnici maja proizvod
ni plan ni bil dosežen, .ker 
je ob koncu meseca del, si
cer gotove proizvodnje, ostal 
v obratu, zaradi česar se re
zultati med posameznimi 
meseci močno razlikujejo in 
ni prave primerljivosti. To 
pa vpliva tudi na vse ostale 
pokazatelje uspešnosti.

Ugodni proizvodni rezulta
ti so tudi v tkalnici, kjer je 
do 26. maja obratovalo v 
treh izmenah 48 strojev več, 
kot pa je predvideno z let
nim planom.

Poleg v proizvodnem poro
čilu prikazane proizvodnje 
tkanin je  tkalnica v maju 
opravila vrste storitev za 
druga podjetja, kot so previ
janje preje za »Pazinko«, Tek
stilni šolski center Kranj,

III. Delovna sila — izostanki:

previjanje, snovanje in škrob- 
Ijenje za Tekstilno tovarno 
Senožeče. Vsa ta dela niso 
upoštevana v prikazu proiz
vodnje niti v izračunu dose
ženih enot in bo zato potreb
no izdelati merila za vredno
tenje teh del, na podlagi če
sar bomo lahko prikazovali 
realne podatke o gibanju pro
duktivnosti.

V oplemenitilnici je prese
ganje tolikšno zaradi tega, 
ker so v proizvodnji upošte
vane tudi tiste količine, ki 
so bile v domačem obratu 
samo očiščene, obeljene pa v 
Tekstilindusu. Razlogi za ne
doseganje planskih obvezno
sti so v že opisanih težavah 
zaradi pomanjkanja nekate
rih vrst kupljenega repro
dukcijskega materiala. Razen 
tega je na potek proizvodnje 
vplivala okvara. »Pfaff« šival
nega stroja, zaradi česar smo 
začasno ustavili tudi 6 vezil
nih avtomatov. Vrzel je bila 
izrabljena za to, da je bila 
medtem izdelana precejšnja 
količina vzorcev za kolekci
je, ki pa še niso dokončane, 
ker niso gotovi potrebni ovit
ki.

april maj

— predilnica 8,1 % 10,2 %
— sukalnica 16,6 % 8,3 %
— tkalnica 9,7 % 9,5 %
— oplemenitilnica 12,13% 7,95 %
— konfekcija '0,7 % 10,14 %

Težave z delovno silo so se IV. Vzdrževanje strojev in
pojavljale predvsem v tkal
nici in v oplemenitilnici. V 
tkalnici se je skupno število 
zaposlenih zmanjšalo za 4 
osebe (1 %). Ukinjena je bila 
tretja izmena na 6. oddelku. 
Posebno pomanjkanje ljudi 
■je bilo na delovnih mestih 
čistilcev in natikalcev votka, 
kar je zaradi prehoda na niž
jo povprečno število votka 
še toliko bolj občutno.

V oplemenitilnici je naj
bolj problematično zelo po
gosto menjavanje delavcev 
zlasti še, ker so prav tu mož. 
nosti poškodb tkanin in s 
tem nastanka velikih materi
alnih škod največja.

naprav:
a) predilnica:

Opravljena so bila razna 
tekoča in preventivna vzdr
ževalna dela kot so:
— brušenje in nastavitve na 
7 starih mikalnikih
— zamenjava crisrol-valjev 
na 2 novih mikalnikih
— večji popravili 2 predilni- 
ških strojev in

— dokončna ureditev 8. BD- 
predilnika
b) sukalnica:

V maju razen tekočih po
pra ''' ni bilo večjih vzdrže
valnih del.
c) tkalnica

Pred koncem meseca je po
novno stekel normirani re
mont Eliteks-statev in avto- 
copserjev, ki je bil zaradi 
pomanjkanja vzdrževalcev in 
investicijskih del v snovalni- 
ci začasno prekinjen. Že v 
začetku junija bo zaključena 
tudi montaža fotocelic na Pi- 
canol-statvah, ki bodo nado
mestile stare mehanične ti- 
palnice votka.
d) oplemenitilnica

Opravljena so bila razna 
popravila in vzdrževalna de
la na strižniku, belilnem agre
gatu, obeh razpenjalnih su
šilnikih in merilnih strojih. 
Daljši, 11-umi zastoj je bil 
le na belilnem agregatu za
radi električne okvare. Zanj 
še vedno primanjkuje nado
mestnih delov.
e) konfekcija
— 16. maja je bil ponovno 
usposobljen za obratovanje
12. vezilni stroj,
— celomesečni zastoj Pfaff- 
šivalnega stroja zaradi manj
ka rezervnega dela je povzro
čil vrsto motenj v proizvod
nji, zastoje na vezilnih stro
jih in zamudo pri realizaciji 
izvoznih obveznosti (firmi 
Latheis),
— stroj za likanje izdelkov 
zaradi okvare ni obratoval 3 
dni, kar je vplivalo na izvr
šitev plana in porast medfaz
nih zalog,
— pogosto so bile tudi manj
še okvare na Overlock-robil- 
nih strojih (za izdelavo ple
nic), ki že 9 let vseskozi obra
tujejo in bo po mnenju vod
stva obrata treba razmišlja
ti o njihovi zamenjavi.

Nič več smeti!

ALI STE VEDELI?
— Z navadnim svinčni

kom je mogoče napisati 
45.000 besed.

— Kocine posebno moč
ne brade utegnejo biti ta
ko trde kot bakrena žica 
istega premera.

— Zemljo strese pov
prečno vsak dan 30 potre
sov, večina pa je tako šib
kih, da jih registrirajo sa
mo seizmografi.
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Že nekaj časa ni več po tovarni starih smetnjakov, kj so se 
hitro napolnili in so potem odpadki ležali ob njih. Zamenjali 
so jih sodobnejši, veliki smetnjaki in ko se tj napolnejo, jih 
odpelje tovornjak komunalnega podjetja, pripelje pa prazne 
Praktično, pa še lepše za izgled okolja!



Mladi z novim vodstvom
V sredo, 30. maja 1973, je 

bila v sejni dvorani razšir
jena seja mladinskega aktiva 
BPT. Namen seje je bil, da 
se oblikuje nov mladinski 
odbor, ki bo resno poprijel 
za delo ZMS v okviru pod
jetja.

Ob navzočnosti povabljenih 
— glavnega direktorja Janka 
Lončarja, predsednika DS 
Marjana Pernuša, predsedni
ka sindikata Danila Robleka 
in sekretarja ZK Viktorja 
Švaba — ter petnajstih mla
dincev naše delovne skupno
sti, smo izvolili novo pred 
sedstvo, ki ga sestavlja 9 
mladink in mladincev:
Srečo Stritih — predsednik, 
Janez Meglič — sekretar, 
Lidija Fornazarič — blagaj., 
Toni Zupančič — zapisnikar 
ter člani Franc Gaberc, Dra
go Vinter, Janez Mali, Ljuba 
Šušteršič in Ivanka Mauko.

Nadzorni odbor pa sestav
ljajo trije člaini: Franci Ru
par, Stane Roblek, Mija Gol- 
majer.

V okviru MA smo ustano
vili tri komisije:

— komisijo za šport in re
kreacijo,

— komisijo za družbeno
ekonomske odnose in

— komisijo za kulturo.
Z izvolitvijo novega vod

stva MA v podjetju se po
stavlja vprašanje, kje bi lah
ko pričeli z delom, da bi pri
tegnili čimveč mladih. Zave
damo se, da bo moral ta ozki 
krog mladincev čimbolj de
lovati in s tem dajati spod
budo drugim, da se vključijo 
v delo našega aktiva.

V najkrajšem možnem ča
su bomo organizirali v pod
jetju seminar za mlade o 
TOZD, da bi se seznanili, kaj 
je v našem podjetju že stor
jenega na tem področju in 
kaj bo še treba storiti. Dolž
nost vseh mladih je, da se 
v to vključijo.

V soboto, 30. junija, pa bi 
se kot za nekakšen uvod v 
medsebojno spoznavanje od
peljali na ekskurzijo v »No- 
voteks«, novomeško tekstilno 
tovarno.

Mladinski aktiv je  dal iz
delati oglasno vitrino, ki je

dosedaj nismo imeli posebej 
— in že visi na steni pred 
menzo. V njej bo lahko prav 
vsak prebral sklepe sestan
kov MA ter se informiral s 
poročili ter vestmi o našem 
delu.

Lidija Fornazarič

Z novo oglasno vitrino želi 
MA BPT izboljšati obvešče
nost kolektiva o svojem delu, 
pa tudi pritegniti vse mlade 
k aktivnemu sodelovanju.

Lep jubilej tekstilcev
Osmega junija je v Mari

boru proslavljala svojo dvaj
seto obletnico obstoja Zveza 
inženirjev in tehnikov tekstil
cev Slovenije. Jubilejne skup
ščine se je udeležilo tudi 7 
članov našega društva.

Uvodne besede, oris dose
danjega dela in smernice za 
nadaljnje delo je podal do
sedanji predsednik ZITTS 
Tone Tadel. Kot eno glavnih 
nalog članov ZITTS je ozna
čil večjo politično in tudi

Na zadnjih sestankih od
delkov, ki so se vršili v me
secu maju, je članstvo obrav
navalo problematiko 5. redne 
seje občinske konference ZK 
Tržič. Med drugim je bila po
dana ocena politične situacije 
v Tržiču po pismu tovariša 
TITA in Izvršnega biroja 
ZKJ. Članstvo je bilo tudi 
seznanjeno z ugotovitvami in 
stališčem senata o pritožbi 
tovariša Gorjanca in spre
membi v občinskem komite
ju. Nadalje smo govorili o 
delu in sodelovanju z mladi
no ter o področju družbe- 
no-političnega izobraževanja, 
članstvo je bilo seznanjeno s 
STALIŠČI medobčinskega sve
ta ZKS za Gorenjsko o de
javnosti organizacij ZKS po 
pismu in 29. seji CK ZKS.

Posredovana so bila tudi 
mnenja komisije CK ZKS za 
samoupravljanje v združenem 
delu — po vprašanjih delav
ske kontrole — ki bo pred
met obravnave prihodnje ob
činske konference ZKS. Obde
lano je bilo poročilo o izsto
pu članstva iz ZKS za obdob
je od leta 1965 do marca 1973.

tehnično angažiranost, ne sa
mo v organih samoupravlja
nja v matičnih podjetjih, pač 
pa tudi v raznih odborih in 
komisijah na republiški rav
ni.

V zelo razgibani in plodni 
diskusiji so bile med drugim 
podane smernice razvoja tek
stilne industrije, kakor tudi 
njeno sedanje stanje. Precej 
diskusije je bilo okrog ka
drovske strukture v tekstil
ni industriji ter možnosti iz-

Med drugim je tekla beseda 
o kadrovanju in kadrovski 
politiki, tako v podjetju kot 
tudi organizaciji sami. Skup
no si moramo prizadevati, da 
bomo naše vrste okrepili z 
novosprejetimi člani iz vrst 
članov našega delovnega ko
lektiva.

V tem obdobju sta bila v 
organizacijo sprejeta dva no
va člana. Obema iskreno če
stitamo! En član ZK pa se 
je vrnil iz JLA.

V. ŠVAB

boljšave le-te, z večjo pove 
zanostjo industrije in šolstva.

Predstavniki tekstilnih šol 
so zelo izčrpno poročali o' 
težavah, tako na srednjih šo
lah kot na fakulteti, ki na
stajajo pretežno zaradi ne
zainteresiranosti za ta poklic, 
kot tudi zaradi neodgovarja- 
jočega strokovnega kadra na 
šolah.

Ob svoji 20-letnici je ZITTS 
za požrtvovalno delo v Zvezi 
ter za pomoč Zvezi in dru
štvom imenovala več zasluž
nih in častnih članov Zveze. 
Tako je iz našega podjetja 
postal zaslužni član pokojni 
dipl. ing. Lado Halužan, za 
častnega člana Zveze pa je 
bil imenovan tov. Janko Lon
čar. Na skupščini je bil iz
voljen tudi nov republiški 
odbor ter nov predsednik 
ZITTS ing. Skrbinjek iz 
DITT Maribor. Proslava ob
letnice se je nadaljevala s 
sprejemom častnih in zasluž
nih članov ter članov repub
liškega odbora pri predsedni
ku skupščine občine Maribor 
nakar je bil slavnostni kor» 
cert pevskega zbora KUD 
Slava Klavora, za zaključek 
proslave pa še družabni ve
čer tekstilcev.

»Da« za šole in vrtce!
Referendum za podaljšanje samoprispevka za šole 

in vrtce, ki se je vršil v nedeljo, 11. junija 1973, v 
tržiški občini, JE USPEL.

Obisk na vseh voliščih je bil že v jutranjih urah 
precejšen — na to so prav gotovo vplivale tudi dobro 
pripravljene propagandne akcije pred samim referendu
mom. ,

Skupno se ga je udeležilo 88 odstotkov vohlcev in 
za triletni samoprispevek jih je glasovalo kar 74 od
stotkov. S tem smo dokazali, kako skrbimo za mlajše: 
rodove in da se zavedamo, da so jim potrebni boljši 
pogoji pri varstvu in vzgoji.

Iz dela naše osnovne 
organizacije ZKS

Osebni dohodki 1972-1973
V zadnjem času so se osebni dohodki v BPT stalno 

poviševali; če primerjamo izplačane osebne dohodke 
v maju 1972 z izplačanimi osebnimi dohodki v maju 
1973, beležimo, da so se le-ti povišali za 33 %. Meseca 
maja 1972 so znašali poprečni mesečni osebni dohodki 
z vsemi dodatki 1504 din, meseca maja 1973 pa že 1996 
dinarjev. Maja 1972 je bil za normalni delovni uspeh 
izplačan najnižji OD v višini 976 din, meseca maja 1973 
pa 1276 din. Maja 1972 je bil izplačan najvišji OD v 
višini 5173 din, letos maja pa 6000 din. Iz teh podatkov 
je razvidno, da se je razpon med najnižjim in naj- 
višjim OD zmanjšal od razmerja 1:5,26 v maju 1972, 
na razmerje 1:4,70 v maju 1973.

Posredujemo vam poprečni, najvišji in najnižji iz
plačani OD delavcev nekaterih delovnih mest v maju 
1973. V tem izplačilu so upoštevani vsi dodatki, razen 
izplačila nadur in honorarjev.

Delovno mesto popreč.
OD

najvišji
OD

najnižji
OD

Glavni direktor 6000 . _
Člani kolegija 5238 5569 4800
Vodja priprave dela 4924 — —

Obratovodje DE 4412 4513 4329
Vodja nabave 4051 _ —

Vodje delavnic 2852 3258 2514
Mojstri predilnice 2820 3151 2556
Mojstri tkalnice 2790 3050 2527
Mojstri oplemenitilnice 2727 2963 2554
Mojstri konfekcije 2471 2480 2459
Vzdrž. str. in opr. I. 2340 2405 2276
Vodje obratnih pisarn 2200 2263 2133
Finančni knjigovodja 2119 2135 2104
Transportni delavci 2043 2104 1988
Obračunovalke OD II. 1971 2076 1926
Tkalke 1799 2027 1521
Predice 1721 1975 1506
Šivalke 1586 1877 1280
Zlagalke komadov 1522 1629 1462
Natikalci votka 1495 1736 1301
Podvijalke 1475 1574 1365
Snažilke 1396 1431 1361

Opombe: 1. Razlike med naj višji m in najnižjim OD 
istega delovnega mesta nastanejo predvsem zaradi raz
ličnega prekoračevanja norm, vezav, nočnega dela in 
dodatka za stalnost.

2. Delavcev, ki niso opravili vseh ur v mesecu, nismo 
upoštevali.

3. Tudi delavcev, ki še niso prejemali 100 % OD no
vega delovnega mesta, nismo upoštevali.

že prav, da je bilo pred referendumom povsod videti plakate, 
ki so spodbujali občane, da so se odločili za podaljšanje sa
moprispevka . . . Toda, ali je bilo potrebno takole oblepiti vso 
vratarnico in ograjo? . . .  Seveda, ko pa spodnja vratarnica 
nima oglasne table!



danes, jutri
Dragi bralci! Upamo, da je ta članek o našem podjetju, ki ga objavljamo v nadaljevanjih, pri
tegnil vsaj pozornost večine, nekateri od vas pa ste ga tudi prebrali. Verjetno je zanimivej
ši predvsem za mlajše delavce, kj poznajo samo nekaj drobcev iz zgodovine podjet
ja, ali pa še te niso slišali. Prepričani smo, da ga bodo s prav takim, ali pa še večjim vese
ljem prebrali delavci, ki so del te zgodovine tvorili sami, s svojim delom v tovarni — pa naj 
bodo to tisti, ki še danes delajo, ali pa naši upokojenci.
No, nadaljevanja so res zasnovana tako, da so v njih povezani le okvirni dogodki posameznih 
obdobij. Več nam ne dovoljuje prostor, pa tudi bojazen, da bi v nasprotnem primeru članek 
izgubil na privlačnosti in zanimivosti. Zato vsem tistim, ki jih zanima kaj več o preteklosti 
podjetja, priporočamo, da si poiščejo Mohoričevo knjigo o BPT in da v branju združijo pri
jetno s koristnim! (Nekaj knjig je na razpolago tudi v naši knjižnici).
Prvič smo govorili o obdobju od leta 1885, ko je bilo podjetje ustanovljeno in opisali njegove 
prve korake ter težave tja do konca 19. stoletja. V prejšnji številki je tekla beseda o značilno
stih položaja predilnice v začetku 20. stoletja, med 1. svetovno vojno in takoj po njej, ko se 
je finančno stanje tovarne nekoliko izboljšalo, a mezdne in delavske razmere nasploh niso 
bile urejene. Danes nadaljujemo z opisom razvoja naše tovarne v obdobju med obema voj
nama. Mladinski seminar v Bohinju

Med stavko leta 1936 so si delavcj kratili čas s petjem in 
igrami

(III. nadaljevanje)

PRVA POVOJNA LETA
V prvih povojnih letih do 

stabilizacije dinarske valute 
je predikiiška -družba preso
jala položaj v Jugoslaviji s 
precejšnjo dozo nezaupanja 
in rezerve. Skušala se je na 
vse mogoče načine zavarovati 
pred posledicami inflacije in 
je sklepala med drugim zava
rovalne pogodbe pretežno pri 
tujih zavarovalnih družbah s 
klavzulo zlate valute. Razvoj 
političnih razmer in položaj 
družbe v Jugoslaviji je kazal, 
da bi bilo koristno, da druž
ba na zunaj prikaže na eni 
strani čim večjo udeležbo an
gleškega kapitala v podjetju, 
na drugi pa, da bi bilo pripo
ročljivo, izkazati tudi jugo
slovansko udeležbo. Sklenili 
so, da Leo Gassner pridobi 
jugoslovansko državljanstvo 
in to se je tudi zgodilo. Od
slej ie družba izkazovala fi
nančno skoraj 17 % udeležbo 
jugoslovanskega kapitala, ki 
je dejansko ni bilo.
POSEST PREDILNIŠKE 
DRUŽBE SE VEČA

Obseg zemljišča posesti in 
število poslopij, ki so leto za 
letom prehajala v last predil
nice, je vidno naraščalo. Pre
dilnica je izrabila ugodne 
priložnostne nakupe poslopij 
v Tržiču in v Bistrici, ki jih 
je nato preurejala v stanovanj
ske objekte za svoje delavce. 
Poleg tega je tudi sama zgra
dila delavsko kolonijo v Pre
ski dn uredila dva dekliška 
domova. Ponudb za nakup ni 
manjkalo, posebno po stabi
lizaciji razmer leta 1926 in 
med splošno gospodarsko kri
zo. Predilniška posest se je 
tako v svojem skupnem ob
segu razširila v pravcato ve
leposestvo, ki je imelo svoje 
gozdove, žage, ekonomijo, vse 
vrste mehaničnih delavnic, 
konsum, skupne domove in 
vozni park. Zemljiška posest 
se je razprostirala kar v pe
tih katastrskih občinah: k. o. 
Tržič, k. o. Bistrica, k. o. Kri
že, k. o. Brezje in k. o. Sv. 
Ana.
GOSPODARSKI POLOŽAJ 
OB KONCU DVAJSETIH 
LET JE BIL UGODEN

Po stabilizaciji dinarja se 
je morala vsa proizvodnja 
podjetja prilagoditi novi rav

ni cen. Povečana kupna moč 
je ustvarila ugodno gospo
darsko stanje, kd se je razvi
jalo od leta 1926 do konca le
ta 1929. Mezde niso bile sla
be in treba ije upoštevati še 
brezplačno stanovanje, ki so 
ga imeli delavci v stanovanj
skih hišah predilniške druž
be ter poceni preskrbo de
lavk v dekliških domovih. To- 
vamiški konzum je omogo
čal tudi cenejšo nabavo os
novnih živil. Delavstvo je 
imelo v svojem podpornem 
društvu socialno oporo, da 
bo po končani, službeni do
bi prejemalo iz društvenih 
skladov ustrezno podporo 
(to je bdlo v času, predno je 
bilo vpeljano splošno zava
rovanje za starost in onemo
glost). Vse to je pripomoglo 
k temu, da v prvem desetlet
ju po vojni med tovarniškimi 
delavci v Tržiču ni bilo več
jih mezdnih gibanj. Socialna 
raven Tržiča je bila v pri
merjavi z delavstvom v po 
vojni ustanovljenih tekstil
nih industrijah sorazmerno 
ugodnejša.
GOSPODARSKA KRIZA 
ZAJAME TUDI PREDILNICO

Leta 1930 je predilnica pre
delala rekordno množino 
bombaža (11.479 bal). Ker pa 
so se na bombažnem trgu v 
Ameriki že videli znaki hude 
splošne gospodarske krize, je 
predilnica zmanjšala nakupe 
bombaža. V Ameriki je po
trošnja padala in s tem naza
dovala tudi proizvodnja, pri 
nas pa še ni bilo čutiti pad
ca cen in prodaje. Toda pred
znaki krize v tem letu so na
rekovali predilnici budno 
opreznost.

Kupna moč podeželskega 
prebivalstva je začela tudi 
doma pojemati že leta 1931 
zaradi padca cen poljedel
skim proizvodom.

Glavni odjemalec bombaž
nih izdelkov je bilo namreč 
kmečko prebivalstvo, ki ga je 
kriza tako osiromašila, da je 
moralo nakupe omejiti samo 
na najmanjšo potrebo za pe
rilo in obleko. Pri nakupih 
je iskalo le najcenejše blago 
in zaradi tega je nastal za
stoj pri prodaji dražjih in 
boljših vrst.

Tovarna se je morala zato 
preusmeriti na izdelavo pre

težno cenejšega blaga. Kljub 
temu je bil celotni promet 
leta 1933 večji kot prejšnje 
leto, ker so prodab več su
rovih izdelkov, preje v zavit
kih in beljenega blaga.

Močno konkurenco je pre
dilnica občutila s strani ma
lih tkalcev in manipulantov, 
ki so delali z minimalno reži
jo-

Naši obrati so bili oprem
ljeni z novimi stroji večje 
zmogljivosti, toda bilo je 
vprašanje, ali bi bilo v dobi 
krize sploh mogoče prodati 
20—30 % večje količine. Med 
krizo so prodajali samo proti 
plačilu v gotovini brez vsa
kih odbitkov.
NAVIDEZNO IZBOLJŠANJE

Kritično dobo je tovarna s 
svojo prožno in spretno or
ganizacijo direktne prodaje 
in redukcije kreditov zelo 
ugodno prestala. Da ne bi 
morali reducirati delavstvo, 
so zmanjšali delovni čas, to
da s tem se je občutno 
zmanjšal tudi zaslužek in po
slabšal gmotni položaj delav
stva.

Gospodarski zastoj je tra
jal tri leta in je  jel popu
ščati šele konec leta 1934. Ob 
splošnem zboljšanju gospo
darskega položaja v letu 1935 
pa je močno narasla tudi pro
daja naših izdelkov in to leto 
je Tržič dosegel vodilno vlo
go pri prodaji sukane preje. 
Ob povečani proizvodnji pa 
so se delovni pogoji bistveno 
spremenili.
LETA 1936 IZBRUHNE 
STAVKA

Zaradi novih delovnih po
gojev je tudi delavstvo posta
vilo svoje zahteve. Jeseni 
1935. leta so delavske organi
zacije predložile vodstvu pre
dilnice osnutek kolektivne 
pogodbe s podrobno izdela
no tarife mezd, premij in do
datkov za vse vrste delovnih 
mest. Razprave o teh osnut
kih so se razbile. Delavci so 
grozili s stavko, vendar to 
pot do nje ni prišlo.

Da bi osvetlili borbo tek
stilnega delavstva v tem ča
su nasploh, moramo poveda
ti, da je Tržič spadal med ob
rate, v katerih je bila mezd
na raven nadpovprečna. Toda 
lastniki so se vseeno upirali 
kolektivni pogodbi, ki bi ure-

(Nadaljevanje na strani 5)

Seminar je bil 26. in 27. 
maja 1973 iin je bil namenjen 
aktivom ZMS v delovnih or
ganizacijah.

Po uvodnih besedab pred
sednika OK ZMS Tržič, tov. 
Jožeta Klofutarja, smo prešli 
na izvedbo predavanj.

Tovariš Janez Bedina — po
močnik direktorja v »PEKU« 
— nam je predaval o dohod
ku (in debtvi dohodka. Po 
predavanju smo lahko vpra
šali, kar je bilo nejasnega in 
na vsa vprašanja je rad od
govoril.

Predavali so še tovariš Ivko 
Bergant, ki je govoril o sa
moupravljanju v delovni or
ganizaciji, tovariš Janez Iv- 
ndk o kadrovski politiki, Mi
lan Ogris in Viktor Kralj sta 
govorila o referendumu za 
podaljšanje samoprispevka za 
gradnjo šol in na koncu je 
tovariš Miloš Savič predaval 
o temi »Splošni ljudski odpor 
v gospodarskih organizaci
jah«.

Po predavanjih nam je tov. 
Jože Klofutar podal pregled 
dosedanjega dela in dogovor 
za prihodnje delovanje.

Naloge za v bodoče so sle
deče: usposabljanje mladih v 
podjetju — seminarji in obi
ski vseh mladinskih aktivov.

Vsak aktiv mora sporočiti, 
kdaj naj bi ta obisk bil in 
na tem obisku morajo pri
sostvovati predsednika DS in 
sindikata ter glavni direktor. 
Pri tem obisku se mora po

dati poročilo o dejavnosti 
MA.

Potrebno je izvajati naloge 
iz 1. seminarja, kar jih še ni 
izpolnjenih.

Tretji seminar bo predvi
doma v mesecu septembru 
ali oktobru, temu primeren 
pa bo tudi rok za poročilo 
o dejavnosti MA v delovnih 
organizacijah.

Za brigado »Kozjansko 73« 
je treba poslati iz našega ak
tiva 2 člana.

Da pa ne bi bilo več toliko 
seminarjev, bi se bilo mogo
če poslužiti še drugih nači
nov izobraževanja mladih. 
Tako bi v mesecu septembru 
OK ZMS Tržič organiziral v 
Tržiču TRIBUNO, na kateri 
bi nam mogoče lahko preda
val tov. Ribičič — predsednik 
republiške konference SZDL. 
Vprašanje je le, kakšen bi bil 
odziv mladih.

Dolžnost vseh MA pa je, 
da se udeležijo:

— 5. zbora gorenjskih akti
vistov s čimvečjo udeležbo,

— propagande za referen
dum o podaljšanju samopri
spevka za gradnjo šol in vrt
cev,

— udeležbe pri pohodu, ki 
ga bo organiziral s pomočjo 
tabornikov MA PEKO.

Na seminarju v Bohinju je 
bilo iz MA BPT 10 udeležen
cev, od tega 3 mladinke im 
7 mladincev.

Franc Rupar
Konfekcija

Udeleženci seminarja v konferenčni dvorani mladinskega do
ma v Bohinju



(Nadaljevanje s strani 4) 
dila delovne odnošaje, ker ni
so hoteli hiti pravno vezani. 
Mnoga podjetja 'so se izgo
varjala, da bi bilp treba ure
diti' delovne odnose za vse 
obrate v banovini, ali celo v 
vsej' 'državi, na enotni osnovi. 
Vzrok za velike neenotnosti 
mezd in delovnih pogojev pa 
je bilo konkurenčno trenje 
med podjetji. Borba tekstil
nega delavstva v jeseni leta 
1936 je Iblla epa naj večjih 
sindikalnih' borb v zgodovini 
slovenskega delavstva — ta
ko po številu sodelujočih, ka
kor tudi po oblikah same 
borbe. Posebnost tega giba
nja pa 'je bila, da je delav
stvo uporabilo nove načine 
sindikalne borbe. Delavci so 
namreč zasedali toyarne, ka
kor je to prej uspešno upo
rabilo francosko delavstvo. 
20. avgusta 1931 je izbruhnila 
stavka v Jugočeški in Jugo- 
bruni, dan kasneje pa se je 
na zahtevo udarnih kolon 
ustavilo delo v mnogih tek
stilnih podjetjih po Sloveni-
ji-

Pri nas je stavka izbruhni
la šele 26. avgusta in je tra
jala do 11. septembra, ko so 
stavkajoči v sprevodu pro
stovoljno izpraznili vse to
varniške prostore. Vodstvo 
predilnice je že na začetku

jasno videlo, da ne gre za 
mezdna vprašanja, marveč 
da trna stavka razredno-poli- 
tično obeležje. Moralna plat 
in politični pomen stavke je 
bil za delavstvo ta, da soli
darizira s kranjskim delav
stvom in ga podpre v njegovi 
borbi.

Tržiška stavka ni dosegla 
podpisa pogodbe, temveč je 
ostalo delavstvo še naaaljnjrh 
14 dni po odredbi bana Natla
čena brez dela in zasluž
ka. Lastniki podjetja so ves 
čas gibanja ostali trmoglavi 
in nedostopni. Izstopili so iz 
zveze delodajalcev, niso so
delovali več pri razpravah o 
kolektivni! pogodbi in odpove
dali so se delavstvu. Kljub 
vsemu je bila zahtevana ko
lektivna pogodba podpisana
23. septembra. To je pomeni
lo za tekstilno delavstvo kot 
celoto veliko politično in mo
ralno zmago. Predvsem so 
tàko pogodbeno-pravno fiksi- 
raVI svoje priborjene pravice 
in nastopili kot celota v za
ščito teh pravic. To samo po 
sebi je bilo vredno žrtev, ki 
sp jih pretrpeli.

Na splošno vzeto, podjetja 
niso smela več plačevati niž
jih mezd, kakor so bile do
ločene. Določen je bil enoten 
okvir za ureditev delovnih 
običajev.

V. srečanje aktivistov 
in borcev NOV Gorenjske

Večmesečno delo priprav
ljalnega odbora za srečanje 
gorenjskih aktivistov in bor
cev, ki je bilo v nedeljo,
3. junija, na prireditvenem 
prostoru za motokros v Pod
ljubelju, je obrodilo dober 
uspeh. Že v ranih jutranjih 
üräh smo lahko videli kolone 
avtobusov, osebnih avtomo
bilov, motoristov, kolesarjev 
in tudi pešcev, ki so še po
mikale proti zbirališču, kjer 
je bilo že zjutraj vse živo. 
Marsikdo si je zaželel, da bi 
bil kar najbliže slavnostni tri
buni. Nič manj gneče pa ni 
bilo tam, kjer so marljivi go
stinci in trgovci pripravili 
tržiške bržole, kranjske klo
base in še celo vrsto drugih 
specialitet. Torej, zadovolj
stvo na višini že ob prihodu!

Točno ob 10. uri so fanfare 
naznanile začetek proslave. 
Izredno lepo urejena tribuna, 
ki je simbolizirala tri po
membna obdobja — kmečke 
upore, narodnoosvobodilno 
borbo, obnovo in socialistič
no izgradnjo domovine — pa 
je dobila še lepši, slavnosten 
izgled, ko je velika skupina 
mladih pevcev iz tržiških 
osnovnih šol napolnila celot
ni prostor. Pred tribuno pa 
je bilo nad 200 praporščakov.

V uvodnih besedah je pred
sednik občinske konference 
SZDL Milan Ogris pozdravil 
številne goste — med njimi 
predsednika CK ZKS Sloveni

je Franca Popita, člana ZKJ 
Borisa Ziherla, Franca Ki- 
movca-Žigo, predstavnike ZB 
NÒV Šlovčnije, delegacijo so
sednje Koroške, še posebno 
pa delegacijo mesta Valjevo 
iz SR Srbije. Predlagana de
legacija je položila venec pri 
spomeniku žrtvam fašizma na 
Ljubelju.

Podpredsednik republiškega 
odbora Zveze združenj bprcev 
NOV Slovenije Adolf Arigler, 
je v slavnostnem govoru ori
sal borbeno pot partizanskih 
enot na Gorenjskem in orga
nizirano delo številnih aktivi
stov, borpev, žena in mladine, 
v boju pròti fašizmu.

Spregovoril je tudi o žrtvah 
za priborjeno svobodo in mir
no življenje sedanjih in bodo
čih rodov.

Več tisoč udeležencev je z 
aplavzom odobravalo govorni
kove besede. Na slavnostni 
tribuni smo nato občudovali 
nastopajoče združene pevske 
zbore učencev osnovnih šol, 
člane dramske sekcije DPD 
»Svoboda«, glasbenike, oktet 
s citrami, skupino članic TVD 
»Partizan« Tržič, ki so pripra
vili in izvedli nepozaben kul
turni program.

Pred zaključkom slavnost
nega dela pa je Milan Ogris 
izročil prapor aktivistov in 
borcev predsednici OK SZDL 
Jesenic, kjer bo proslava pri
hodnje leto.

I. V.

NASTOPI DOBA 
DIRIGIRANEGA 
GOSPODARSTVA

Od leta 1936 se je Nemčija 
intenzivno pripravljala na 
oborožen spopad in sprožila 
pospešeno oboroževanje pri 
zanocnih in vzhoànin silah. 
Jugosxavija je računala, da 
bo lahko ostala v tem spopa
du nevtralna, pa so jo uitrepi 
sosednih držav prisilili k ved
no pogostejšim intervencijam 
v gospodarstvu.

V vseh panogah industrij
ske predelave“ so orpejii'Ji 
prost promet in prosto raz
polaganje s surovinami in iz
delki, ter skušali z dirigira
njem proizvodnje in potroš
nje doseči skladnost, pa tudii 
enakomernejšo preskrbo dr
žave in prebivalstva. TÒ se je 
zlasti čutilo v tekstilni stro
ki.

Predilnica je imela v tej 
dobi precejšnjo konkurenco 
v ostalih tekstilnih podjetjih 
ki jih ni bilo malo. Največje 
težave pa so bile z nakupom 
in dobavo bombaža, še poseb
no, ko se je začela takoj ob 
pričetku vojne na evropskem 
kontinentu, angleška bloka
da pomorskega prometa. Po 
vrhu vsega je ministrstvo tr
govine in industrije odredilo 
še kontrolo trgovine in in
dustrije, kontrolo cen pre. 
dilniških proizvodov, saj je 
občutna množitev denarja v 
obtoku pospeševala narašča
nje cen. Zaradi rastoče dragi
nje je delavstvo zahtevalo 
zvišanje mezd, ki ga je indu
strija odklanjala. Da bi pre
prečili mezdna glbarja, je 
vlada zahtevala obvezno usta
novitev potrošniških skupno
sti pri industrijskih podjet
jih. Vprašanje je postalo pe
reče tudi za BPT, ko je bila 
leta 1940 objavljena uvedba 
o enomesečni rezervni hrani 
za podjetja, ki zaposlujejo 
dnevno več kot tisoč delav
cev. Potrošniška skupnost je 
omejila svoje delovanje le na 
skupne nabave moke in slad
korja. Konec tega leta so 
ustanovili tudi občinsike pre
hranjevalne odbore, ki bi skr
beli za evidenco zalog, kon
trolo cen in preskrbovanje 
revnih ljudi.

Namesto svobodne preskr 
be je vedno bolj izrazito gra
dila svoje omrežje kontroli
rana porazdelitev zalog in 
omejevanja potrošnje. Vse to 
pa so bili že znaki bližajoče 
se vojne vihre . ..

Danes sttno torej govorili 
samo o obdobju med dvema 
vojnama, ker je  bilo v njem 
toliko pomembnih dogodkov, 
da je  že tako, čeprav nehote, 
to nadaljevanje malo daljše. 
Prihodnjič pa boste lahko 
brali o  predilnici med vojno 
in obnovi ter razvoju podjet
ja do uvedbe samoupravlja
nja. Upamo, da se strinjate, 
da bi odslej — zaradi po» 
membnosti in obsega podat
kov — zajeli v enem nadalje
vanju krajše časovno obdob
je!

Za vaša mnenja, predloge 
in pripombe se vnaprej za
hvaljujemo — oddaste pa jih 
lahko v nabiralnik uredni
štva! Stojan Saje

Vse za rekreacijo
Z nabavo novega avtobusa s 47 sedeži se nam nudi 

veliko boljša možnost za izvedbo izletpv vseh naših 
sindikalnih podružnic v enotah. Tovarniški odbor sin
dikata je pismeno zaprosil odbor za gospodarske za
deve za odobritev, da bi avtobus lahko koristili za izle
te vseh članov našega kolektiva. Izdelan je bil sledeč 
plan izletov in posredovan odta-pru:
Predilnica 
Tkalnica 
Oplemenitilnica 
Konfekcija 
Šivalnica Hrib 
Zunanji obrati 
Uprava 
DITTS
Sekoija mojstrov 
Industrijsko gasilsko društvo 
Mladina
Odbori in plenum

3 vožnje 
3 vožnje 
1 vožnjo 
1 vožnjo 
1 vožnjo 
1 vožnjo 
1 vožnjo 
1 vožnjo 
1 vožnjo 
1 vožnjo 
1 vožnjo 
1 vožnjo

Skupno 16 voženj

Naš avtobus na Trojanah — posnetek je s sindikalnega 
izleta uprave (v ospredju stoji tovariš Danilo Roblek, 
predsednik sindikalne organizacije BPT).

Poleg predloženega plana smo zaprosili, da bi za 
uporabo avtobusa plačali samo gorivo in mazivo ter 
šoferja. Naš predlog je bil, da se šoferja plača 200 din 
in da naj ne bi bil izlet daljši :— v obe smeri — od 
300 km. Ravno tako smo predlagali, da ne bi bili izleti 
daljši kot 16 ur. Za prekoračenje teh ur naj bi dotična 
sindikalna podružnica, ki priredi izlet ali drugi korist
niki, plačali šoferju nadure. Vse te predloge je gospo
darski odbor sprejel, za kar se mu v imenu celotne sin
dikalne podružnice najlepše zahvaljujemo.

Vsem članom želimo na 'teh izletih obilo zabave in 
veselja, obenem pa apeliramo, da ne bi nekateri po
samezniki delali škode v avtobusu. Zavedati se mora
mo, da je last vseh nas in da bomo z lepim vedenjem 
ter čutom za red — koristili sami sebi. Tako bomo 
lahko ta avtobus veliko dalj časa koristili.

Predsednik sindikata, Danilo Roblek

Obisk tekstilcev pri čevljarjih
Društvo inženirjev in tehnikov tekstilcev Slovenije BPT 

je, dne 29. maja, organiziralo ekskurzijo v tovarno obutve 
PEKO, ki letos praznuje 70-ietnico obstoja. Udeležba je bila 
precejšnja, saj je bilo na obisku pri sosedih okrog 40 članov.

Ogledali smo si celoten tehnološki postopek izdelovanja 
obutve, vključno z gumarno, plastiko in modelinnico. Kljub 
temu, da smo tekstilci, je bila ekskurzija za nas zelo zani
miva, saj smo poleg samega tehnološkega postopka lahko 
tudi delno primerjali delovne pogoje in organizacijo dela 
PEKA in BPT.

Obvestilo
Planinsko društvo Križe obvešča vse ljubitelje izletov 

v planine, da je koča na Kriški gori stalno odprta od 
17. junija do 15. septembra 1973. Koristite napotnice, 
ki so vam na voljo v podjetju! Za obisk v tej lepi 
postojanki se priporoča PD Križe.

Oskrbnik Peter Zaplotnik



Deset let naše konfekcije
(Nadaljevanje s strani 1)
Iz navedenega je lahko kaj 

hitro ugotoviti, da je 'bila 
prvotna zamisel organizira
nja obrata konfekcije upravi
čena in vsestransko uteme
ljena. Prvotni namen usta
navljanja našega obrata je 
imel predvsem tri osnovna 
načela, in sicer:

1. Predelava domačega be
ljenega blaga, ki je namenje
no predvsem za izdelavo po
steljnega perila,

2. Predelava metrskih 
ostankov, ki pridejo od iz
rezovanja blaga, katero je bi
lo namenjeno za metrsko 
prodajo,

3. Zaposlitev ženske delov
ne sile iz ostalih dveh osnov
nih obratov, ki zaradi izčr
panosti (prah, ropot in noč
no delo) tam ne morejo do
segati zadovoljivih uspehov.

Za šivalnimi stroji pa bi 
jim skušali olajšati oziroma 
omogočiti še vedno aktivno 
delo v sklopu podjetja.

Vsa tri osnovna načela, 
oziroma zamisli smo posku
šali uveljaviti skozi vsa ta 
leta razvoja, kakor tudi do 
danes, saj se zavedamo, da 
je v določenih momentih de
lo v konfekciji resnično

Čanje same proizvodnje, šte
vilo strojnega parka in pora
ba osnovnega ter pomožnega 
materiala.

Najprej bi si ogledali ka
ko je bilo z rastjo proizvod
nje v posameznih letih. Prvo 
leto dela je 'bilo v znamenju 
pričakovanja in obenem tu
di ugotavljanja od strani ko
merciale, kako se bo sploh 
naša konfekcija plasirala na 
trgu.

Zanimalo nas je, kako jo 
bo trg sprejel in na katere 
artikle posteljnega perila naj 
bi dali večji poudarek. Jasno 
je, da smo prvo leto izdelo
vali predvsem artikle, ki so 
potrebovali veliko vloženega 
dela in da je bilo veliko raz
noraznih ročnih del. Zato se 
je izdelalo v prvem letu 
370.134 kosov, za kar smo po
rabili 272.436 tekočih metrov 
oziroma 347.388 m2. Ob kon
cu leta je bilo 120.897 m bla
ga v manipulaciji, število 
porabljenih metrov domače
ga blaga in število gotovih 
konfekcijskih kosov iz tega 
blaga je naraščalo iz leta v 
leto.

Kot prelomnico si bomo 
vzeli ponovno leti 19158 in 
1971 ter končno 1972, za ka
tero lahko rečemo, da je do
seglo zaenkrat tudi svoj vi
šek.

Tudi v šivalnici ni delo tako lahko, saj so norme dokaj zah
tevne, pri tem pa je treba paziti še na kvalitetno izdelavo

manj naporno — kar se tiče 
prahu, ropota in nočnega de
la.

S prehodi na novo tehno
logijo, predvsem pa na tem
po v konfekciji — skušamo 
iti v korak s časi, ki se do
segajo v konfekciji širom 
Evrope — moramo stremeti 
tudi za tem, da zaposlujemo 
tako delovno silo, ki bo do
segala kar najboljše uspehe 
v posameznih fazah dela.

Iz tega sledi, da skušamo 
pri kadrovanju nove delovne 
sile za vsakega poiskati pri
merno delo, tako, da bo vsak, 
ob določeni obremenitvi, s 
svojimi fizičnimi in umskimi 
sposobnostmi kar največ dal 
od sebe.

Kakor je rastla potreba po 
povečanju delovne sile, v ta
ki meri je rastlo tudi pove-

Če se povrnem nazaj, lah
ko dam za leto 1968 nasled
nje podatke: izdelanih je bi
lo 1,122.844 kosov posteljne
ga perila, za kar smo pora
bili 2,355.446 tekočih metrov 
beljenega blaga v različnih 
širinah in zato . porabili 
195.143 proizvodnih enot. Na 
koncu leta pa je že bilo 
prek 288.544 metrov blaga v 
manipulacij i. V letu 1971 pa 
se ti podatki ponovno bistve
no spremenijo, saj smo izde
lali že 1,685.948 kosov, za kar 
smo porabili 2,781.358 teko
čih metrov in 243.725 proiz
vodnih enot.

Veliko se nam je povečala 
tudi številka, ki pove, koliko 
je bilo blaga v predelavi, in 
sicer se ta povzpne že na 
502.244 m. Vzrok je delno tu
di v tem, da je v letu 1971 
pričel poskusno obratovati

novi obrat na Dolenjskem — 
šivalnica Hrib. In končno si 
oglejmo te podatke še za le
to 1972, ki so naslednji: iz
delali smo 2,709.441 kosov in 
za to porabili 4,550.083 teko
čih metrov, in porabili 
349.197 proizvodnih enot. Na 
koncu leta pa smo imeli 
883.186 metrov blaga v mani
pulaciji. Za letošnje leto pa 
se predvideva, da se bo po
raba beljenega blaga tudi 
povečala, in sicer na 5,295.165 
tekočih metrov. Na porast 
številk izdelanih kosov kon
fekcijskih izdelkov pa je 
vplival tudi način izdelave in 
vsakoletno doseganje produk
tivnosti vsakega posamezni
ka. S priučitvijo se je vsa
ka delavka potrudila, da čim 
hitreje in po možnosti tudi 
čim lepše izdela posamezne 
artikle. In končno je vpliva
la tudi zamenjava in izpopol
nitev strojnega parka za po
samezne operacije in faze. 
Omenil sem, da smo v začet
ku delali artikle, s katerimi 
je bilo zajetega veliko roč
nega dela, kar pa smo iz le
ta v leto odpravljali pred
vsem z zamenjavo novih ar
tiklov, ki ne potrebujejo ve
liko število operacij (za ilu
stracijo naj povem, da je pri 
izdelavi kapne ali blazine 
»Mara z zobmi« bilo potreb
no 14 operacij).

Z razvojem konfekcije, pa 
je bilo potrebno večati obsto
ječe prostore in spreminjati 
samo tehnologijo in strojni 
park. Kolikor smo hoteli za
dostiti potrebam in željam 
komerciale, ki je po prebitju 
ledu — trg je  že počasi osva
jal naše izdelke — vedno bolj 
pritiskala na povečevanje 
konfekcijskih izdelkov, pa 
smo se morali širiti v sa
mem prostoru. Začetni pro
stor obrata je zajemal stari 
del skladišča gotovih izdel
kov, in sicer so bili v tem 
prostoru vsi osnovni oddelki: 
krojilnica, šivalnica, likanje 
in pakiranje, kakor tudi 
obratna pisarna. Z nabavo 
novega krojilno-polagalnega 
stroja smo dobili vmesni 
prostor med pregledovalnico 
blaga in konfekcijo. Zaloga 
blaga za izdelavo se je veča
la, ravno tako tudi potreba 
po izkrojeni oz. že izdelani 
robi, zato smo morali v letu 
1970 uporabiti bivši prostor 
skladišča surovega blaga za 
skladiščenje blaga, katero se 
bo predelovalo v konfekciji.

Še v istem latu se je priče
la nadaljnja priprava razši
ritve oddelka pakirnice, saj 
smo si že nabavili likalno 
stiskalnico, s katero smo ho
teli še bolj olepšati izgled 
konfekcijskih izdelkov. V fe
bruarju 1971 smo za ta na
men preuredili bivše prosto
re pregledovalnice, katera se 
je preselila v sam obrat tkal
nice. Istočasno smo si ure
dili tudi obratne pisarne, saj 
so bile nekaj časa zaradi po
manjkanja prostora preme
ščene v novi del oplemenitil- 
nice. Razširitev pa še vedno 
ni bila končana.

Pomanjkanje delovne sile, 
ki se je z razširitvijo obrata 
postopoma začela pojavljati 
v vsej svoji pravi luči, nas 
je prisilila k razmišljanju in 
končno tudi v realizacijo raz
širitve našega obrata na teri
torij ribniške občine, in si
cer v predele našega podjetja, 
tja.

zmogljivosti konfekcije v ob
stoječih prostorih (tu je mi
šljeno celotno nadstropje nad 
belilnico in prevzem) ni mo
goče širiti več v nobeno 
smer. Ugotovilo se je, da je 
najprimernejši prostor cen
tralno skladišče gotovih iz
delkov. Pričeli so se priprav, 
ljati posamezni elaborati in 
prva faza te premestitve so 
bili obstoječi in novo nabav
ljeni vezilni avtomati.

Nakup novih vezilnih stro
jev, ki so popestrili naše iz

Pri zlaganju in pregledovanju artiklov so potrebne urne roke

V oktobru 1971 smo začeli 
s poizkusno proizvodnjo 
dveh naših osnovnih artiklov 
(našivanje vezenine in izrez), 
v letu 1972 •— marca meseca 
— pa je prišlo do uradnega 
začetka obratovanja. Jasno 
je, da je med prvimi začetki 
prišlo do težav, da je bila 
potrebna preureditev zadruž
nega doma, da je bilo potreb
no priučiti novo delovno silo, 
jo  navaditi na tovarniško mi
šljenje, na delo in navade 
katere morajo obstajati v ta. 
kem delokrogu in končno 
pripraviti povezavo med ma
tičnim obratom. Zaradi laž
jega dela smo v novi obrat 
investirali predvsem za na
bavo novih hitrošivalnih 
strojev, saj je v tem obsta
jal način zaposlitve večjega 
števila delovne sile.

Poleg razširitve v šivalnici 
Hrib, ipa smo v marcu 1972, 
tudi v matičnem obratu pri
pravili novo razširitev. Pri
čelo se je ugotavljati, da se 
v primeru novih povečanj

delke, je povzročil nadaljnji 
premik, oziroma razširitev, 
in sicer v nove prostore. Ta
ko smo prišli do današnje 
razporeditve.

Kakor sem že omenil, se 
v perspektivi pripravlja ce
lotno sedanje skladišče za 
namene konfekcije, kjer naj 
bi dokončno obrat kot tak 
imel primerne prostore in 
pogoje za nemoteno obrato
vanje.

Poleg omenjenih razširitev 
in povečav pa smo pristopi
li tudi k povezavi s posamez
nimi obrtniki, kateri naj bi 
v še večji meri popestrili naš 
asortiment.

Trenutno nam v ta namen 
že pomagajo trije, in sicer 
nam robo sanjo izvezejo, vse 
ostale operacije pa delamo 
doma.

Na kratko bom skušal or5 
sati tudi razvoj tehnologije 
in obenem tudi obnavljanje 
in zamenjavanje strojnega 
parka. Omenil sem, da se je 
pričelo z dvema hitrošivalni- 
ma strojema že v Križah.

(Nadaljevanje na strani 7)

Oddelek krojilnice v obratu konfekcije



Naš razgovor

Rade smo v konfekciji
Ko že praznujemo deseto obletnico obratovanja konfekcije, menim, da je  prav, da smo to
krat obiskali jubilante — tiste delavce, ki so bili med prvimi v tem obratu — in se malo 
pogovorili z nekaterimi izmed njih. Povprašali sm o jih, kdaj in k je so začele delati, kakšna 
je razlika med delom danes in nekoč, kaj m en ijo o  odnosih med delavci, kako so zadovoljni 
z doseženimi uspehi in kaj si želijo v prihodnosti. Zm otili smo jih pri njhovem vsakdanjem 
delu, katerega im ajo vedno na pretek, a vseeno so našli trenutek časa in nam z veseljem od
govorili na naša vprašanja. Pa prepustimo besedo kar njim  samim!

Lojzka Slabe — vodja ob
ratne pisarne konfekcije

Leta 1964 sem prišla v ob
ratno pisarno oplemenitilni- 
ce, 48. in 49. leta pa sem de
lala v personali. Potem sem 
za nekaj let odšla iz podjetja, 
po vrnitvii pa sem do 60. leta 
delala v izplačilni pisarni. Do 
premestitve v konfekcijo, ob 
začetku obratovanja, pa sem 
bila v tehničnem sektorju.

Kot vidite, je bila pot mo
jega delovanja v tovarni do
kaj pestra i.n čeprav sem pri
dobila v teh letih mnoge iz
kušnje, ni bilo lahko začeti 
v konfekciji. Tu smo morali 
začeti pravzaprav vse znova 
— od formularjev, pa do vse 
ostale administracije. Poleg 
tega je bil še obračun oseb
nega dohodka in sprva sem 
bila za vse sama. No, po 
enem letu pa je prišla še ena

l l l l l  * S .
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uslužbenka za obračun OD. 
Seveda je bila dostikrat po
trebna pomoč pri organiza
ciji nasploh, saj je bilo vod
stvenega kadra premalo in 
zato se je nemalokrat zgodi
lo, da smo delali po ves dan.

Danes smo tu zaposlene tri 
uslužbenke, a obstajajo po
trebe po povečanju tega šte
vila, saj je dela vedno več. 
Mnogo se pozna pri delu tu
di ustanovitev konfekcije v 
Hribu in sodelovanje s ko
operanti. Upamo pa, da bo 
z elektronsko obdelavo po
datkov odpadlo vsaj delo z 
mesečnimi poročili. Moje de
lo pa je vodenje obratne pi
sarne, knjiženje delovnih na
logov, dopisi, tipkanje, po
moč pri izdelavi mesečnih po
ročil in še mnogo raznih po
drobnosti — npr. pri nabavi 
ter izdaji — ki pa se jih tu 
ne da našteti prav vseh. Raz
lika med delom, ki sem ga 
opravljala prej in tem, ki ga 
opravljam danes, pa je v tem, 
da so mi včasih delo pred
ložili drugi in ga je bilo po
trebno le izvršiti, tu pa je 
le bolj samostojno.

Čeprav je dela vedno do
volj, kakor sem že omenila, 
sem kar zadovoljna. Edina

moja želja je, da bi se še 
v naprej dobro razumeli in 
da hi prodaja naših artiklov 
tekla brez zastojev.

Marija Kolenc — šivilja v 
konfekciji

V tovarno sem prišla leta 
1951 in začela sem delati v

predilnici na Rietter strojih. 
Tam sem bila 13 let in sem 
delala na tri izmene. Najhuj
še je  bilo nočno delo in po
vrhu je bilo treba hoditi peš 
iz Podljubelja. No, po sedmih 
letih pa je začel voziti avto
bus. Malo težje je bilo zara
di majhnih otrok, a ko je 
človek mlad, ni nič pretežko.

Leta 1964 sem bila zaradi 
zdravstvenega stanja preme
ščena v konfekcijo in prve 
mesece smo bili v nekakšni 
negotovosti, ker od kranjske
ga socialnega zavoda nismo 
niti takoj dobili plače. Po 
končanem priučevanju pa je 
bilo bolje. Kmalu smo pri
čeli z normo in potem je bilo 
več ali manj odvisno od nas, 
koliko bomo zaslužili. Na vse 
sem se hitro privadila in po
tem je šlo vedno bolje.

Že deseto leto delam na hi- 
trošivalnem stroju — robim 
rjuhe in blazine, občasno pa 
opravljam tudi druga dela.

(Nadaljevanje na strani 8)

D eset let n ase konfekcije
(Nadaljevanje s strani 6)
Ob ustanovitvi smo pričeli 

z različnimi stroji: hitrošival- 
nirni za našivanje vezenine in 
robljen j e, cik-cak stroji za 
ravno šivanje in prišivanje 
čipke v izrezu, OW stroji, 
katere smo pripravili za iz
delavo osnaburg krp, stroji 
za izdelavo gumbnice in pri
šivanje gumbov ter krožnim 
in vertikalnim krojdlnim no
žem. Zaradi težav, ki so iz
virale pri sestavi večjih ar
tiklov (prvotno smo izvajali 
to na hitrošivalki) smo pri
stopili k nabavi novih Man- 
sew strojev, pri katerih je 
bil en šiv zamenjan z dve
ma, kar je dalo večjo traj
nost in neprimerno manjše 
pokanje šivov v samih pral
nih strojih.

Opustili smo osnaburg kr
pe in pričeli z robljenjem 
plenic na Oweriok strojih. Z 
razvojem inovih vezilnih av
tomatov smo nabavili tri av
tomate, katerih namen je 
bil, izdelava vezenih vzorcev 
na raznih mestih konfekcij
skih izdelkov. Težave v kro- 
jilnici se je poskušalo delno 
ublažiti z nabavo novega kro- 
jilno-polagalnega stroja, pri 
katerem se je količina izkro- 
jenih konfekcijskih izdelkov 
povečala za trikrat toliko, 
kolikor smo lahko dosegli z 
ročnim krojenjem. Vezeni ar
tikli so bili vedno izredno 
iskani in da b i to vrzel od
pravili, smo se povezali s tu
jimi izdelovalci 'teh avtoma
tov, ki naj bi nam dobavili 
posamezne garniture.

Pri nabavi avtomatov pa 
smo šli v izvedbo bordurnega 
vezenja, pri katerem smo 
upali na izreden odmev na 
trgu. Z nalbavo VA pa smo 
v sami tehnologiji in stroj
nem parku dosegli raven tu
jih proizvajalcev tovrstnih 
izdelkov.

Da bi vezeni artikli, kakor 
tudi ostali, pri katerih je 
našita vezenina, dobili čim- 
lepši izgled, smo pristopili k 
nabavi likalno-stiskalnega 
stroja. Z razširitvijo na ši
valnico Hrib je bila potreb
na hitra nabava hitrošivalnih 
strojev, kakor tudi strojev 
za sestavljanje. Vsi Mansetv 
stroji so odšli v šivalnico 
Hrib, za matično šivalnico pa 
smo nabavili modernejše in 
hitrejše stroje.

Ker se v zadnjem času opa
ža potreba po novih jogi rju
hah z elastiko v kotih, smo

za ta artikel nabavili najno
vejše šivalne stroje, pri kate
rih je prisotna tudi že do
datna mehanizacija (kompri- 
miran zrak in avtomatsko 
rezanje pomožnega materia
la). Jasno je, da z näbayo 
novega strojnega parka še 
zdaleč nismo zadostili vsem 
našim potrebam ;in željam m 
zato bomo pri bodoči naba
vi skrbeli predvsem za zame
njavo dotrajanega strojnega 
parka, ki pa naj bi bil po 
možnosti čim bolj racionalen 
in kar najbolj primeren za 
našo vrsto konfekcije.

Le kratek hip se bom usta
vil tudi pri razvo(ju samih 
konfekcijskih izdelkov, kakor 
tudi materialu, ki ga rabimo 
za izdelavo naših izdelkov, 
že uvodoma sem omenil, da 
smo ustanovili naš obrat z 
namenom predelave domače
ga bombažnega blaga. Prvot
ni izdelki :so imeli dolge čase 
izdelave. Ker je trg iz leta 
v leto potreboval vedno več
je količine, da pa pri tem ni 
treba poudarjati kvalitete 
dela, smo naše izdelke mo
rali prilagajati tem zahtevam. 
Pričeli smo opuščati izdelke 
z veliko vloženega dela in jih 
nadomeščati z novimi, lepši
mi in fhmkcionalnejšimi iz
delki. Prehod oz. zamenjava 
posameznih artiklov ni bila 
tako enostavna in hitra, to
da spoznanje, kaj tržišče 
potrebuje in v kakšni kva
liteti ter ‘količini mu lahko 
to nudimo, nam je omogo
čilo, da se tržišče v teh tre
nutkih ni odvrnilo od izdel
kov konfekcije BPT. Mislim, 
da smo se pri izbiri oz. pri 
zamenjavi novih artiklov pra
vilno usmerjali, saj je potroš
nja iz teta v leto naraščala. 
Delna zamenjava končnih 
tkanin z mešanico bombaža 
in poliamidnih vlaken, 'kate
re smo predhodno oplemeni
tili proti mečkanju po pra
nju, si je polagoma tudi uti
rala pot na tržišče. Zamenja
va domače vezenine z uvože
no in popestritev vzorcev z 
bordumim vezenjem na bom
bažnem koplonu, se je poka
zala kot pravilna. Razvoj po
steljnega perila pa ni poznal 
zastoja, zato se je pričelo z 
uvajanljem tiskanega blaga — 
ravno tako oplemenitenega 
proti mečkanju — kar naj bi 
popestrilo naše izdelke. Prvi 
začetki niso bili preveč spod
budni, toda priznanje »Ljub

ljanski zmaj«, katerega smo 
prejeli kar dvakrat zapore
doma (1971 in 1972) na sejmu 
Mode v Ljubljani, pa nam 
je pokazalo, da tudi drugi 
ugotavljajo, da smo pravilno 
začeli razvoj posteljnega pe
rila. Ugotavlja se, da pri po
trošnji tiskane posteljnine ni
smo dosegli želenega uspeha, 
kar pa nas ne sme zastrašiti 
in moramo tej vrsti izdelkov 
posvetiti še večjo pozornost 
ter se zavedati, da ima ravno 
ta izdelek bodočnost. Naša 
splošna ugotovitev je, da se 
večina potrošnikov smatra, 
naj bi bili konfekcijski iz
delki za posteljo beli in ne 
tako pisani kot je tiskana 
posteljnina. Upajmo, da se 
bomo tudi Jugoslovani počasi 
privadili in da bo potrošnja 
tega izdelka tudi porasla. Da 
bi čimbolj olajšali delo naši 
gospodinji, smo v zadnjem 
času pričeli z izdelavo jogi 
rjuhe z elastiko v kotu, ka
tere osnovni material je rav
no tako oplemeniten proti 
mečkanju.

Zavedamo se tudi, da vsak 
potrošnik, ko kupuje posa
mezne izdelke v trgovini, po
gleda, kako je izdelek emba
liran, zato smo tudi temu 
področju posvetili določeno 
pozornost. Skušali smo, da 
bi embalaža, v katero paki
ramo naše izdelke, izražala 
kar v naj večji meri vse 
osnovne podatke in kvalitete 
teh izdelkov. S spreminja
njem oz. uvajanjem novih ar
tiklov smo spreminjali tudi 
vrste embalaže, tako da bi 
čimbolj približali izdelek po
sameznemu potrošniku. Z 
razvojem konfekcijskih izdel
kov pa se je bilo potrebno 
posluževati tudi modernejših 
prijemov reklamiranja — in 
sicer oglasov v časopisih in 
revijah, reklame v radiu in 
kot najučinkovitejše — rekla
me na televiziji.

Skrb našega razvoja in pro
daje pa ni šla samo v smeri 
pokritja domačih potreb, 
temveč tudi v izvažanju konč
nih konfekcijskih izdelkov. 
Začetek izvažanja so bile 
Osnaburg krpe, katere pa so 
bile kmalu opuščene. Zato se 
je pričela iskati možnost iz
voza gotovih rjuh, za kar so 
se pokazale določene potre
be. Da 'bi se razširitev pove
zave s firmo Getzner še po
večala, smo poleg metrskega 
blaga pričeli dobavljati tej 
firmi tudi gotove konfekcij

ske izdelke. Izvoz teh artik
lov je v teku še danes in mo
ramo priznati, da smo pri 
teh artiklih dosegli tako kva
liteto, katero nam bi zavidala 
marsikatera konfekcija po
steljnega perila. Nabava bor 
dumo-vezilnih avtomatov in 
povezava z nemško firmo 
nam je odprla tudi izvoz teh 
artiklov v Zvezno republiko 
Nemčijo. Upamo, da bo raz
voj konfekcije še bolj utrdil 
glas naših izdelkov in da bo
mo našo posteljnino pričeli 
pošiljati tudi v druge dežele.

iPribližujemo se koncu kro
nike razvoja obrata konfek
cije, ki je imel svoje prve 
zametke pred desetimi leti. 
Zato bi bilo prav, da se še 
v parih besedah skušam ozre
ti v prihodnost, v naš nadalj
nji razvoj, ki naj bi nam 
prinesel še lepše in zavidlji- 
vdjše uspehe v kvaliteti in 
količini proizvedenih izdel
kov. Že v letošnjem ali pri
hodnjem letu, se predvideva 
preselitev celotnega oddelka 
šivalnice in pakirnice v se
danje prostore centralnega 
Skladišča. Do takrat je po
trebno pripraviti celotno pre
mestitev, tako da bo izgub
ljenega ob selitvi čim manj 
efektivnega časa. Osnovna 
usmeritev bo še vedno ostala 
na izdelavi posteljnega perila, 
kateremu pa naj bi se pri
družila še ena ali dve stran
ski veji, s katerima bi dopol
njevali naš proizvodni pro
gram (ena izmed možnih va
riant je konfekcija namiznih 
prtov).

Naj zaključim z besedami, 
ki so bile napisane nekje v 
uvodu. To je  samo prikaz 10- 
letnega razvoja obrata kon
fekcije in v tem času je  mo
ral vsak od prisotnih žrtvo
vati veliko kapljic znoja, da 
smo prišli do današnjih za
vidljivih uspehov. Ne more
mo in ne smemo pa biti za
dovoljni z dosedanjo kvalite
to; ta se mora še izboljšati, 
tako da ne bo nihče od po
trošnikov reklamiral artiklov 
zaradi konfekcijskega izdelo
vanja. Vsem jubilantom, ka
kor tudi ostalim zaposlenim v 
obratu konfekcije (matičnem 
in šivalnici Hrib), želim še 
nadalje veliko uspehov in de
lovnih zmag ter še več takih 
obletnic, kot jo  praznujemo 
v letošnjem letu!

Obratovodja konfekcije 
M. Jaklič



taci jo za dve leti v kriško 
konfekcijo. Tam smo se učile 
strojnega in ročnega dela.

Leta 1964 sem prišla v na
šo konfekcijo jn sem delala 
kpt servirka —‘ šiviljam seni 
pripravljala blago in ga od
našala ter opravljala tudi ku
rirske posle za pisarno. Dolgo 
šem želela, da bi prišla delat 
k stroju, no, sedaj pa sem

s svojim delom popolnoma 
zadovoljna in ga opravljam 
že' od razširitve v krojilnici. 
Na to delovno mesto sem 
bila premeščena po bolezni 
in kot medfazna zlagalka skr
bim, da je blago pri stroju 
šivilje vedno poravnano. Mo
ja dolžnost je tudi, da pre- 
štajem ' in prekontroliram 
partije in artikle. To ni težko 
delo, a zahteva določeno me
ro previdnosti in odgovorno-

Rade smo v konfekciji sti, na kar se človek hitro 
navadi.

Pri samem delu se je od 
začetka precej spremenilo, 
saj jé zaradi povečanja šte
vila ljpdi in artiklp’v, organi
zacija pfečej drugačna. Tudi 
pogoji so boljši — včasih 
smo morali hoditi na delo 
peš, danes pa se vozimo in 
ni posebnih težav. Menim, 
da je pametno, če je žena za
poslena. Tako je med ljudmi 
in se marsičesa nauči, pa tu
di za doma ostane še dovolj 
časa.

Jaz se v tovarni dobro po
čutim in ne bi se mogla pri
toževati zaradi odnosov, niti 
zaradi česa drugega. Naj 
omenim, da sem dolga leta 
delala pri mojstrici Mari Sei
ko in da smo se vedno dobro 
razumeli. Tudi plače niso 
slabe, samo ob tej draginji 
ni denarja nikoli dovolj.

Lep spomin so mi obratni 
izleti, katerih pa se nisem 
mogla vedno udeležiti zaradi 
družine. Saj veste, treba je 
najti prosti čas tudi za otro
ke — lepo je iti z njimi na 
sprehod!

Za naprej pa želim, da bi 
se konfekaija razvijala še v 
bodoče. Moja osebna želja pa 
je predvsem zdravje, da bi 
lahko delala in če bo tako 
ostalo kot je sedaj, bom kar 
zadovoljna.

Zahvaljujemo se vsem, da 
so nas sprejeli in nam s to
liko prijaznosti razkrili svo
je misli, spomine in želje, pa 
tudi obratovodji konfekcije, 
ki nam je omogočil ta razgo
vor. Tudi mi vsem iskreno 
čestitamo in jim želimo še 
veliko uspehov!

Stojan Saje

Bili smo na Štajerskem
Letos se je sindikalna podružnica BPT odločila, da ne bo več 
delila denarja, ki je namenjen za rekreacijo, vsakemu sek
torju, ampak da se organizirajo skupinski izleti po delovnih 
enotah. Osnovni namen te odločitve je, da se delavci zbližajo 
in poveselijo med seboj in da se jim organizirano omogoči 
izlet, katerega si za tak denar ne bi mogli sami privoščiti. 
Tako je imela VI. delovna enota — uprava — svoj izlet že 
v soboto, 16. junija, in je med prvimi izkoristila naš avtobus 
ža rekreacijo, kot je to že odobril odbor za gospodarske za
deve.

V jutranjih urah smo se 
zbrali pred našp vratarnico 
in prvo ugibali, kakšno bo 
vreme, saj je bilo za junij-

»Mi se imamo radi . . .  !«
— Kdo pa ne bi imel rad na
šega šoferja Jožeta, ki nas je 
prav varno vozil po naših ne- 
yarnih cestah?!

ski dan dokaj hladno. Toda 
to nas ni motilo, ker smo se 
takoj potepi, ko smo sedli v 
udoben avtobus, razgreli ob 
zvokih lirikove harmonike 
— za njiju je bilo bolj malo 
počitka.

Pot nas qe vodila preko 
Kranja, Brnika, Mengša in 
Domžal do Trojan, kjer je Bil 
prvi »odrpprček«. Ustavili 
smo se samb toliko, da smo 
lahko pojedli po en ali dva 
trojanska krofa, ki slovijo 
daleč po deželi za najboljše, 
pa še kavico smo popili. Saj 
veste, kako je to, če je člo
vek že zjutraj navajen kavi
ce, se je tudi na izletu ne 
more odreči!

Potem pa smo »odrajžali« 
proti Vranskem, mimo Šem
petra in do Polzele. Tu smo 
še ustavili pred tovarno no
gavic, a Iker 'je bila sobota, 
je' bila odprta samo trgovi
na iri nismo mogli v tovarno. 
Verjetno je bilo bolje tako, 
saj bi to koga utegnilo dol
gočasiti in pokvariti dobro

(Nadaljevanje na strani 9)

(Nadaljevanje s strani 7)
Znati moramo pa vse faze 
dela, ki se opravljajo v kon
fekciji."

Moram reči, da mi delo 
pgaja in da ga takorekoč 
opravljani igraje, ker sem se 
gà toliko privadila. Zame je

tudi to uspeh, da sem postala 
kvalificirana šivilja in delam 
z zadovoljstvom. Dobro po
čutje pri delu pa vpliva tudi 
na zdravje in ne vem, če bi 
mi bilo še kje drugje tako.

Med vsemi vladajo dobri 
odnosi in predvsem imam 
mnogo lepih spominov z 
obratnih izletov, katerih sem 
se vedno rada udeležila — 
bili so mi -v razvedrilo.

Za naprej si želim samo še 
to, da bi tako ostalo, pa bo 
kar dobro.

Anka Vogelnik — šivilja
V Tržiču sem že od leta 

1948 in delala sem najprej 
kot predica v predilnici. De
lali smo na tri ali celo na 
štiri iizmene, a saj veste, po 
vojni je bilo vse dobro in 
tudi, če je človek mlad, ne 
čuti težav. Leta 1964 sem kot 
invalid prišla v konfekcijo. 
Na začetku smo se samo uči
li in opravljali razna dela, ki 
so postajala sčasoma vse bolj 
zahtevna. Po razširitvi ni bi
la konfekcija več samo »inva
lidski oddelek«, ampak obrat, 
ki je po delu postal enako
vreden drugim.

Jaz serti delala na hitroši- 
valnem stroju in sem izdelo
vala rjuhe, blazine in kapne. 
Sedaj sem v norih prostorih, 
kjer je ozračje mnogo boljše 
in delam ma »Pffafu« samo 
kapne .in rjuhe za izvoz. Se
veda se je treba potruditi, 
da je delo dobro narejeno in 
da poleg tega dosežem nor

ma smo jih odpravljali in 
pridobivali prakso. Tudi sa
ma sem se hitro privadila na 
svoje delo, se spoznala z or
ganizacijo 'vodenja, pa tudi v 
odnosih do delavk sem sku
šala 'vedno poiskati pravo 
RQt.

V začetku sva bili samo 
dve mojstrici in vsaka je ime'- 
la okoli 30 delavk. Poleg vse
ga je bilo potrebno sprem
ljati posamezne sposobnosti' 
delavk in jili glede .na to pra- 
vilrib razporejati in menjavati 
■na delovnih mestih, da bi do
segli kar najboljše rezultate.

V časp našega dela so se 
menjali tudi obratovodje/ Pr
vi je bil Hinko Podjavoršek, 
nekaj časa je bil' z nami ing. 
Janez Šmid in od leta 1969 
nps vodi tov. Jaklič. Samo
umevno je, da je tudi za to 
bil potreben čas, da smo se 
»privadili« drug drugega. Na
sploh pa se nad odnosi ne bi 
mogla pritoževati. Malo težje 
je bilo, dokler iniso bile nor
me usklajene in so včasih na
stali nesporazumi, pa tudi to 
smo izgladili.

Danes imamo dela sevedr 
mnogo več, pa tudi odgovor
nost je večja. Priučevapje no
vih ljudi nam vzame precej 
časa in tudi za vsak nov ar
tikel je potrebna določena 
doba, da vse gladko steče. 
Tu si pomagamo največkrat 
s starejšimi in bolj' izkuše
nimi delavkami in zato šo 
včasih potrebne menjave na 
delovnih mestih — pri Jem 
pa gledamo, da ni nihče oško
dovan. No, lažje nam je v 
toliko, ker sedaj že mnoge 
delavke poznamo, sicer se pa 
z dobro organizacijo vse da 
rešiti tako, da ni negodova
nja.

Delovni pogoji so tu kar do
bri, le poleti je malo bolj 
vroče. Toda na sam prostor 
sem tako navajena, da bi šla 
kar nerada drugam. Mislim, 
da je tudi večina delavk za
dovoljnih tu v konfekciji. 
Moti me le to, da hi trans
port krojenega in. pol izgo
tovljenega 'blaga dovolj dobro 
urejen. Fizično je težak in. 
prezahteven, ker ni dovolj 
transportnih delavcev. Vedno 
pa mora biti red, ker dru
gače ni prostora za delo.

Lahko rečeim, da marsikdo 
jemije maše delo za prelepo, 
da ga ne cepi dovolj in da 
bi bilo potrebno včasih ma
lo več upoštevanja. To me 
tudi najbolj zaboli, če slišim 
pripombe ina račun svojih 
delavk ali pa -mojega dela, pa 
te niso na mestu.

Osebne uspehe delim z 
uspehom obrata in verjemite, 
da mi mnogo pomeni, kako 
nam gre. Zato -si za prihodnje 
še toliko bolj želi-m, da bi 
potrdili priznanje za kvalite
to in da bi se naši izdelki 
dobro prodajali.

Francka Blažič — medfazna 
zlagalka

V predilnico sem prišla
1957. leta in delala sem na 
mikalnikih. Pretežno je bilo 
nočno delo. Potem, ko šem 
zbolela, som šla na rehabili-

mo. Po tolikih letih prakse 
mi to ne dela težav in z de
lom sem popolnoma zado
voljna. Celo več! 2e od otro
ških let sem si želela poklica 
šivilje .in ker sem ga dosegla, 
delam vedno z elanom. To 
me pač veseli — lahko bi 
rekla, da je šivanje moj »ko- 
rijiččk« in tudi doma rada 
včasih kaj sešijem, če mi čas 
dopušča. Mislim pa, da je 
prav, če je žena zaposlena, 
čeprav je to povezano z ne- 
katèrimi težavami — pred
vsem zaradi otrok.

Odnosi med delavci v to
varni so bili — vsaj zame — 
vedno lepi. Vedno sem trdila, 
da se na ilep način vse doseže 
— in to je res. Tudi mene so 
vedno razumeli in hvaležna 
sem sodelavkam ter pred
vsem mojstrici Mari, da sem 
z njihovo in zdravniško po
močjo prebrodila marsikate
ro krizo, če je človek pove
zan z delo-m in ljudmi, 'je 
prav gotovo vesel uspehov 
obrata, in to so tudi njegovi 
uspehi.

Za naprej pa si želim samo 
to, da bi bila zdrava in da 
bi bilo tudi dela in zaslužka 
vedno dovolj.

Mihaela Golmajer — moj
ster šivalnice

V tovarni sem se zaposlila 
-leta 1963 in nekaj mesecey 
sem delala v pregledovalnici

blaga. Takoj ob otvoritvi ob
rata pa sem začela delati v 
konfekciji.

Sem izučena šivilja, toda 
vseeno je pomenila konfek
cija posteljnega perila zame 
novo področje dela, zato se 
je 'bilo potrebno skupaj z de
lavci najprej privaditi na to 
delo.

Začel; smo delati predvsem 
z delavkami iz kriških »No
vosti«; to so bile naše delav
ke, ki so odšle v to konfek
cijo na rehabilitacijo. Potreb
no je bilo pniučevamje za nov 
način dela in da so spoznale 
vse faze dela, s-mo večkrat 
dplali izven delovnega časa. 
Seveda se je bilo potrebno 
prilagoditi navadam pravega 
tovarniškega življenja, a mo
ram reči, da je bila discipli
na dobra. Prav gotovo so, ka
kor na v-sakem začetku, te- 
žave in napake bile, a sčaso-



Naši upokojenci

Marija Klinar
Tokrat smo se malo lažje odločili, koga bomo izbrali za naš 
pogovor, ker smo želeli obiskati prav enega izmed upokojen
cev iz konfekcije.
V tovarni smo se ob jubileju tega obrata pogovarjali s tistimi 
delavci, ki so delali v njem od vsega začetka, pa delajo še 
danes. Povedali so nam marsikaj zanimivega, a prepričani
smo bdi, da nam bo še mnogo 
od mlajših upokojenk.

Prav zato sem pred dnevi 
potrkal na vrata naše upoko
jenke Marije Klinar, ki je 
bila tudi ena prvih delavk v 
konfekciji. Sprejela me je v 
majhnem, a prijetnem stano
vanju na Ravnah tol prav nič 
se ni jezila, ker sem prišel 
v času, ko je pripravljala ko
silo. Seveda sem jo malo pre
senetil, iker sem se pojavil 
tako iznenada, a takoj, ko 
sva sedla za mizo, so bile 
njene misli že v tovarni in 
pogled ji je odtaival skozi od
prto okno. Prav rada mi jih 
je zaupala in nam vsem po
klonila tele spomine:

»Moje prvo delovno mesto 
je bilo v predilnici na krilnih 
strojih, kjer sem se zaposlila
18. februarja 1946. leta — to

rej takoj po vojni. Lahko si 
mislite, da delo ni bilo prav 
lahko, posebno, ker so bili 
v tistem času obnove malo 
drugačni pogoji dela kot da
nes. Nočnega dela je bilo pre
cej, a mi ni bilo nič pretež
ko, ker sem rada delala. Bi
la sem stalno pri enem stro
ju in tako sem se ga privadi
la, da sem se kar »igrala z 
njim«. Lahko rečem, da sem 
poznala vsako podrobnost 
pri njem — celo bolj kot 
mojstri.

»Ja, to so bili zame lepi 
časi,« se ji je iztrgal kratek 
vzdih. »Tudi z delavkami smo 
se zastopale in z mojstri prav 
tako. Pozneje sem kot kvali
ficirana delavka poučevala 
mlajše, ki so prišle v tovar
no dn skozi moje roke jih je 
šlo veliko. Pomagala sem 
pač po svojih zmožnostih. Že 
takrat pa sem aktivno sode
lovala v družbenopolitičnem 
življenju podjetja. Bila sem 
članica upravnega odbora in 
pozneje delavskega sveta.

V predilnici sem delala do

lepega lahko povedala katera

12. decembra 1961. leta, ko 
sem morala zaradi bolezni 
prenehati z delom in sem bi
la pol -leta doma — sicer ne 
preveč rada, a ker nisem do
bila ustreznega delovnega 
mesta, sem morala kar po
čakati. Naslednje leto sem 
pričela delati v konfekciji v 
Križah, kjer -nas je bilo pet 
delavk iz BPT na priučitvi 
za prekvalifikacijo.

Sprememba je bila v sa
mem načinu dela, pa tudi v 
ljudeh. Ko smo se 64. leta vr
nili v tovarno in pričeli de
lati v konfekciji, je bilo, kot 
bi prišli domov, pa čeprav 
smo bili na novih delovnih 
mestih. Prišla sem z velikim 
veseljem nazaj. Prvo leto 
smo se samo priučevali in ta

krat res nismo veliko naredi
li — mislim, da nismo bili 
preveč »koristni«. Direktor 
nam je včasih v šali rekel, 
ko smo se srečali na sestan
kih: »Vi pa kar tiho bodite, 
saj ste še talko dojenčki v 
plenicah!«

No, res 'je, da je bilo v za
četku malo problematično 
tudi to, ker so bili ljudje z 
vseh koncev tovarne in so se 
morali navaditi prvo nase, 
drugo pa na delo. Bilo je tu
di bolj malo prostora, a sča
soma se je vse izboljšalo.

Jaz sem imela že kot de
kle veselje za šivanje, toda v 
tistih časih ni bilo možnosti, 
da bi se izučila. Tako sem 
tudi v konfekciji zelo rada 
delala, čeprav sem bila prej 
skoraj 15 let v predilnici. 
Delala sem na hitrošivalnem 
stroju in izdelovala blazine 
in kapne, največ pa robila 
rjuhe. Hitro sem se vsega 
privadila in tudi sami pogoji, 
v katerih smo delali, so bili 
dosti boljši. Posebno korist
no za moje zdravje je bilo,

ker ni bilo toliko prahu in 
tudi lažje je bilo sedeti za 
strojem, kot pa vseh osem 
ur stati ob stroju.

Tudi tu sem delovala v sa
moupravnih organih: bila
sem predsednica DS obrata 
in članica izvršnega sveta sin
dikata, zelo rada sem se ude
leževala sestankov in se tudi 
aktivno vključevala v raz
prave in samo delo. Še danes 
spremljam vse dogodke do
ma in po svetu v časopisih, 
radiu in televiziji.

Moje veselje so bili tudi iz
leti, kjer je bilo vedno pri
jetno in še prej, ko so bile 
veselice, sem vedno »kelna- 
rila«. Včasih se je bilo pri
jetno tudi malo pozabavati. 
Moram priznati, da je -bilo 
prijetnih trenutkov prav to
liko kot takih, malo manj le
pih in zelo nerada sem šla iz 
tovarne.

Toda zaradi zdravja sem 
morala prenehati z delom. 
Vseeno se mi še večkrat stoži 
po tovarni in mi je  dolgčas 
po delu.

»Kako bi včasih spet rada 
robila rjuhe, ko tule doma 
delam kaj -drugega,« zopet, s 
hrepenenjem v glasu, vzdihne 
Marija Klinar.

»No, pa saj je doma tudi 
dosti dela,« nadaljuje poča
si, »in z -njim si krajšam čas. 
Kuham, pospravljam,. . .  — 
pa saj veste, kaj delajo go
spodinje! Rada kaj preberem, 
»tekati« pa ne morem preveč 
okoli — zaradi naduhe. V Po
reč grem pa vseeno vsako le
to, ker mi morje in zrak pri
jata in tudi letos bom šla v 
našo Materado. Tam mi je 
bilo vedno lepo in še danes 
mi ugaja.«

Na koncu pa sem svojo so
govornico povprašal, če pre
bira »Tekstilca« in če ji je 
všeč ter jo poprosil, da nam 
zaupa še svoje želje.

Odgovorila mi je: »Seveda 
rada prebiram naše glasilo, 
čeprav ga sama ne dobim —- 
prinese mi ga gospa, s katero 
skupaj stanujemo. Najprej 
preberem sklepe samouprav
nih organov, problematiko 
proizvodnje, potem pa še vse 
ostalo. Zdi se mi zanimiv in 
mi kar ugaja. Zato bi rada 
videla, če bi ga dobivali tu
di mi, upokojenci, saj nas še 
bolj kot druge zanima, kaj se 
dogaja v podjetju in ga veči
na nas prebere prav gotovo 
vsega z velikim veseljem.

Želela bi si tudi, da bi nam 
omogočili kdaj ogled tovar
ne, saj bi marsikdo rad vi
del kako se dela sedaj in kaj 
se je vse spremenilo od ta
krat, ko smo še mi bili tam. 
Če ne drugje, vsaj tam bi 
se rad vsakdo sprehodil, kjer 
je sam delal. Podjetju želim, 
da bi še naprej dosegalo do
bre uspehe in da bi čim prej 
uresničilo ukinitev nočnega 
dela žena, čeprav je to veza
no z mnogimi problemi.

Jaz pa bom zadovoljna, če 
bom kolikor toliko zdrava in 
če se bomo upokojenci vsaj 
včasih srečali med seboj.«

Tako je zaključila svoje 
pripovedovanje Marija Kli
nar, čeprav sem prepričan, 
da bi nam še dolgo lahko o 
marsičem pripovedovala. 
Prav gotovo je, da se v pičil 
urici ne da povedati vsega, 
kar je človek doživljal leta 
in leta, a eno je jasno: ni po
zabila na svoje nekdanje de
lo in sodelavce, še vedno se 
rada spominja tovarne, kot 
bi bila del nje same, in če-

Bili smo na
(Nadaljevanje s strani 8)

razpoloženje, ki ga pa v maj
hni trgovini ni manjkalo in 
smo brž kupili vsak po ne
kaj parov nogavic po zniža
ni ceni. Zakaj pa ne, če se 
splača . . .

Od tu smo krenili po ma
kadamski cesti na goro Olj
ko, ki se s svojimi 734 metri 
precej -dviga iznad ostale 
okolice. Z nje je tudi lep raz
gled na vso Štajersko, pa še 
dalj, če 'je jasno.

Kot na dlani se pod njo 
razprostirajo Šmartno, Go
renje, Letuš in Andraž, malo 
dalj — v severni smeri kjer 
se dviga dim, pa Šoštanj. V 
daljavi se lepo vidijo Razbor, 
Uršlja gora in Golte, če je 
pa lep dan, pa na zahodu tu
di Kamniške ali Savinjske Al
pe. Pa -dovolj z razgledova
njem, saj smo postali že lač
ni!

V lepem planinskem domu 
nas je čakalo obilno in okus
no kosilo, po katerem je bilo 
težko kreniti s te lepe gore. 
A, če smo se zmočili že zno
traj, smo se hoteli tudi nazu- 
naj d-n smo odločno krenili 
preko Žalca, Celja in Laške
ga do Rimskih Toplic. Do tu 
se je vreme že malo skisalo, 
a mi smo bili odločni do 
konca in se skoraj vsi stlači
li v kopalke — vsaj jaz sem 
se po takem 'kosilu komaj.

prav je že nekaj let doma, še 
vedno živi z njo in zanjo.

Rad bi se ji še enkrat v 
imenu vseh zahvalil za pri
srčen sprejem in prijazen po
govor ter ji zaželel predvsem 
močnega zdravja, pa veliko 
dobrega počutja in zadovolj
stva. Upam, da bomo lahko 
vsaj nekoliko njenih skrom
nih želja tudi uresničili!

Stojan Saje

Štajerskem
Komur se ni ljubilo v klori
rano in ne preveč čisto vodo, 
se je še naprej lahko močil 
»od znotraj« v kopališkem bi
feju in tako smo vsi, čeprav 
ni bilo sonca, kar malo zago
reli. Voda nas je izčrpala in 
nam odprla tek, zato smo se 
odpeljali proti Hrastniku in 
Zagorju, da bi čim prej pri
šli do Izlak in Medijskih To
plic, kjer nas je čakala ve
čerja.

In po večerji — ples! Ko 
pa je postalo najbolj luštno, 
je pa bilo treba domov, če
prav so bili nekateri tudi za 
to, da ostanemo kar do ju
tra.

Na koncu je vsak malo po
pustil in krenili smo domov 
v -še vedrem razpoloženju. 
Našo »klobaso« smo spet »za
špilili« na Trojanah in natan
ko nekaj minut pred polnoč
jo, smo že bili v Tržiču. Da 
ne bi kak zlobnež še navse
zadnje rekel, da smo se vr
nili šele drugi dan!

In za zaključek vam lahko 
povem, da je bilo prav pri
jetno — že zato, ker smo vi
deli veliko lepega in zanimi
vega, saj je naša Slovenija 
res vredna občudovanja, pa 
kamorkoli že greš. Ce pa kdo 
misli drugače, naj to obdrži 
zase, da ne bi drugim kvaril 
volje, drugič pa bo šel sam 
na izlet. . .

Stojan Saje
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Gospe so se kopanja v Rimskih toplicah kmalu naveličale, saj 
je bilo sonca bolj malo, zato so še malce pokramljale. Saj res, 
zraven sta še dva fanta — najdite jih pa kar sami!

ALJ STE VEDELI?
— Aluminij je tako raz

tezen, da ga je mogoče 
staniti v žico s premerom 
0,0025 mm. Če bi lahko

potegnili tako žico okoli 
in okoli zemlje ob ekva
torju (40 milijonov me
trov), bi tehtala vsega sku
paj le pol kilograma.

Marija Klinar: »Tudi doma se najde delo, a vseeno se več
krat spomnim na moje delo v tovarni.«



Drugo mesto na občinskem 
sind, prvenstvu v rokometu
V četrtek, 14. junija, je ob

činski sindikalni svet Tržič 
organiziral prvenstvo v ro
kometu, za katerega je bilo 
v celotni občini veliko zani
manje. Vse tehnične priprave 
in samo izvedbo tekmovanja 
je sindikalni svet zaupal ro
kometni sekciji Partizana Tr
žič, ki je tekmovanje izvedla 
v splošno zadovoljstvo. Kak
šno je bilo zanimanje za tek
movanje, nam dokazuje tudi 
veliko število prijavljeni!!

ekip, ki so zastopale nasled
nja podjetja:

Tovarna kos in srpov, 
Tiko, Rog, Splošno gradbeno 
podjetje, Peko, Mesarsko 
podjetje, BPT (2 ekipi).

Tekmovanje samo je potr
kalo po sistemu izločanja, 
tako, da vse ekipe niso mo
gle prikazati vseh svojih 
zmogljivosti in kvalitet. Na
še podjetje sta zastopali dve 
ekipi v naslednjih postavah:

igralci ekipe Peka srečnejšo 
roko. Največje zasluge za re
zultat 11:10 pa je imel njihov 
vratar Meglič. Tako so zaslu- 
ženo osvojili pokal in prvo 
mesto.

Tekmovanje samo je po te
dilo, da si podobnih športnih 
srečanj delovni ljudje naše 
občine želijo, o čemer govo
ri tudi predlog o ustanovitvi 
ligaškega tekmovanja sindi
kalnih podružnic v rokome
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1. ekipa: Slavko Teran, Bruno Teran, vratar Janez Laibacher, 
Janez Janc, Janez Mikulič, Milan Šega, Bojan Pozaršek (od 
leve proti desni na sliki) in M. Nabačnik ter S. Šolar
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II. ekipa: Jože Bukovnik, Lado Brzin in Igor Žnidaršič — 
spredaj; Franjo Majerhof, Lovro Hladnik in Franc Valjavec — 
zadaj (na sliki) ter Boris Polajnar.

tu. Prizor s tekme med prvo ekipo »BPT« in ekipo »Mesarskega 
T. S. podjetja« Tržič: Lepih zadetkov je bilo veliko

Solidna uvrstitev na 5. republiškem 
tekmovanju ekip prve pomoči

Čeprav je bila druga eki
pa sestavljena iz športnikov 
različnih panog — kar potr
juje pravilo, da je na sindi
kalnem tekmovanju možno 
sodelovati — je v tekmi s 
favoritom tekmovanja, ekipo 
Peka, nudila soliden odpor.

To je vsekakor vredno po
hvale in jim čestitamo za do
seženo, odlično 5. mesto.

Prva ekipa se je v prvem 
kolu srečala z ekipo Mesar
skega podjetja, s katero ni 
imela posebnih težav. V dru
gem kolu je bila nasprotnik 
ek'pe Roga, ki se je izkazala

zelo solidno in nam je dala 
veliko »opravka« na igrišču. 
Samo zaradi izredne obrambe 
Laibacherja smo premagali 
zadnjo oviro in se tako vklju
čili v zaključni del tekmova. 
nja — finale. Finalna tekma 
je bila izredno napeta in raz
burljiva in vse do konca ni 
bilo jasno, kdo bo končni 
zmagovalec. Regularno se je 
tekma končala neodločeno — 
7:7, tako da je o končnem 
rezultatu odločalo streljanje 
sedemmetrovk. V tem za
ključnem, najbolj zanimivem, 
delu tekmovanja so imeli

že v prejšnji številki Tek
stilca ste prebrali sestavek 
o IV. občinskem tekmovanju 
ekip prve pomoči, na kate
rem je naša ekipa osvojila I. 
mesto in s tem izpolnila pred
pisane pogoje za udeležbo na
5. republiškem tekmovanju v 
Murski Soboti, ki je bilo 26. 
in 27. maja.

V priprave na to dokaj zah- 
ga in praktičnega znanja je

Takoj po prihodu v Mur
sko Soboto smo opravili 
uradno verifikacijo ter žre
banje za določitev vrstnega 
reda za razmestitev na tek
movalna mesta. Vodstvo pri 
organizaciji tekmovanja je 
imelo izredno veliko dela tu
di z ureditvijo prehrane in 
prenočišča. Vse to je bilo 
odlično organizirano za vseh 
54 tekmovalnih ekip, 52 iz 
Slovenije in 2 ekipi iz Av
strije. Vsi sodelujoči tekmo
valci so morali biti v predpi
sanih uniformah, pred komi
sijo pa se izkazati z osebno 
legitimacijo in potrdilom o 
opravljenem tečaju prve po
moči (80-urni in 20-urni).

Vodja ekipe in namestnik 
sta morala opraviti nalogo 
iz triaže petero poškodovan
cev, čeprav to delo ni bilo 
ocenjeno s točkami, pa ven
dar je bilo zahtevno, pod 
vodstvom prim. dr. Miloša 
Borovšaka. Točno ob napove
dani uri ob 15.00 so bile vse 
ekipe v zboru na tekmoval
nem prostoru, pod vodstvom 
komandanta civilne zaščite 
Štefana Nemeša in namestni
ka Ludvika Jonaša. Koman
dant je raportira! predsed
niku tekmovalne komisije 
Janezu Ogorelcu. Godba je 
imtonirala državno himno, 
skupina v narodnih prekmur
skih nošah pa je na častnem 
mestu dvigala zastavo. Po 
kratkem govoru predsednika 
tekmovanja im predsednika

bilo treba vložiti precej tru
da, volje in časa. Usposablja
nje ekip prve pomoči in kar 
najbolj množično širjenje te
ga prepotrebnega znanja med 
prebivalstvom ima za cilj 
stalno pripravljenost in uspo
sobljenost, kako nuditi prvo 
pomoč človeku povsod in ob 
vsakem času. Sestav naše tek
movalne ekipe je bil nasled
nji:

ocenjevalne komisije, dr. Si
ma Opačiča iso vse ekipe isto
časno prejele testna vpraša
nja in v določenem času — 
10 minut — opravile teoretič
ni del tekmovanja. Ob vsaki 
ekipi sta bila prisotna 2 oce
njevalca—zdravnika.

Praktični del tekmovanja 
pa je bil vsekakor najzahtev
nejši. Vsaka trojka (bolni
čarka in dve pomočnici) je 
morala oskrbeti težje poškod
be, ki so bile realistično pri
kazane na manekenih, zdrav
niki—ocenjevalci pa so zelo 
natančno beležili pozitivne in 
negativne točke. Delo ocenje
valcev, strokovnjakov, aktiv
nih predavateljev prve pomo
či ,iz različnih krajev Slove
nije je bilo odgovorno in

PRIŠLI — ODŠLI
V mesecu maju so prišli v 

podjetje naslednji sodelavci:
V predilnico: Stojanova

Riška, ševič Veljko, Marinič 
Anto, Peharc Slavka

V tkalnico: Hrvačanin Mi
lica, šmitran Milosava, Zeno- 
vič Refik, Cosič Rade, Šabič 
Mehmed

V oplemenitilnico: čufuro. 
vic Ramo, Durakovič Osman

V konfekcijo: Meglič Dra
gica

objektivno. Takoj po oprav
ljenem delu nam je zdravnik 
pojasnil napake in seveda 
število negativnih točk.

Skupina za izračun rezulta
tov ni imela lahkega dela, 
ker so bili uspehi posameznih 
ekip dokaj enaki, vmes pa še 
neikaj ugovorov, ki jih je re
ševalo razsodišče pod vod
stvom predsednika dr. Ivana 
Kalinška.

V nedeljo, 27. maja ob 8. 
uri, je komandant formiral 
povorko pred domom Partiza
na, skupno z ešaionom za 
pokazno praktično vajo. Po 
ulicah Murske Sobote so ko
rakale uniformirane skupine 
toplo pozdravljene z dolgimi 
aplavzi številnih prebivalcev 
in gledalcev.

Na slavnostnem prostoru 
smo težko pričakovali urad
no razglasite'1 rezultatov, 
pred nami pa opazovali iz
redno lepa, praktična darila 
za najbolje uvrščene sloven
ske ekipe prve pomoči.

Poglejmo dosežene rezulta
te; od 120 možnih točk so do
segli:
1. Ljubljana-Bežigrad 119,83
2. Nova Gorica 117,16
3. Slovenska Bistrica 116,83

23. BPT Tržič 103,33
Vsem članom tekmovalne 

dkipe iskrene čestitke, prav 
tako tudi sestri Jelki Zagorc, 
ki je ekipo usposabljala!

I. V.

V vzdrževalne obrate: ing. 
Žnidarič Aleksander

V upravo: Saje Stojan 
Odšli pa so:
Samovoljno: Jaušovec Ma

rija, Meglič Jožefa, Žnidarič 
Miran, Brkič Hašija, šanov- 
sky Zora
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Ahačič Vital, Meglič Ivanka“
V poizkusni dobi: Oručevič 

Fadil, Vehabovič Muharem
V pokoj: Bevc Jožefa 
Invalidsko upokojena: So

ško Alojzija, Seidel Jožef

1. Lidija Fornazarič — bolničarka,
2. Marta Zaplotnik — pomočnik — nosač ranjencev,
3. Marija Meglič — pomočnik — nosač ranjencev,
4. Jožica Dolinar ■— bolničarka
5. Nina Ahačič — pomočnik — nosač ranjencev,
6. Vilma Valjavec — pomočnik — nosač ranjencev,
7. Francka Verdir — rezerva.

Kadrovske vesti
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RAZPIS
Med reševalce s pravilnimi rešitvami križanke bo žreb 

razdelil za 100 dinarjev nagrad, in sicer:
1. nagrada 40 dinarjev
2. nagrada 30 dinarjev
3. nagrada 20 dinarjev
4. nagrada 10 dinarjev

Rešitve oddajte v nabiralnik uredništva (piri vhodu v okrep
čevalnico) najkasneje do 13. julija.

NAGRADE
Za prejšnjo križanko smo dobili 56 rešitev. Žreb je raz

delil nagrade takole:
1. nagrada (40 din): Leon Bahun, elektro delavnica
2. nagrada (30 din): Helena Vidic, kontrolni oddelek
3. nagrada (20 din): Darinka Našič, pisarna oplemenitilnice
4. nagrada (10 din): Nada Langus, predilnica,

čestitamo!

Z A H V A L A
Tovarišu Marjanu Dolinar

ju, ki je našel moja očala in 
jih oddal vratarju, se naj
iskrenejše zahvaljujem!

Rozalija Ribič



Športno srečanje 
Tekstilindus - BPT

Kakor vsako 'leto, je bilo 
tudi letos športno srečanje 
med tekstilno tovarno »Tek
stilindus« in našo tovarno. 
Ta srečanja se vršijo že več 
let in tako smo se letos sre
čali na športnem polju že 
desetič. Tekmovanje je bilo
1. maja v Tržiču. Prejšnja 
leta smo tekmovali v petih 
panogah, letos pa smo to 
»skrčili« le na tri: nogomet, 
streljanje in kegljanje.

Naj začnemo z nogometom! 
Nogometna tekma je bila ze
lo lepa in v mejah športne 
igre. Tudi letos so naši nogo
metaši, kakor vsa prejšnja 
leta zmagali in to z visokim 
rezultatom 7:3. Najboljša 
igralca na terenu sta bila 
Majerhof, ki je dal 4 gole in

NAŠE MAMICE
Silva Zorc je rodila 15. ma

ja 1973 deklico, Vida Kamič
19. maja deklico, Radmila Su
botič 24. maja dečka, Jožica 
Ogris 29. maja deklico, Der- 
viša Mujanič 3. junija dekli
co, Štefka Kokalj 9. junija 
dečka in Jožica Godnov 12. 
junija deklico.

ISKRENE ČESTITKE!

Glasilo je po 7. točki I. 
odstavka 36. člena Zakona 
o obdavčenju proizvodov 
in storitev v prometu, 
Uradni list SFRJ št. 33/72, 
prosto plačila prometnega 
davka

Kurdi j a 3 gole. Ravno tako 
bi pohvalili vse ostale igral
ce, ki so se borili za zmago 
naše tovarne. Ne moremo pa 
iti prek tega, da sta dva na
ša dobra nogometaša stala 
ob strani in da sta morala 
namesto njiju igrati druga 
dva nogometaša. Tako obna
šanje do ostalih soigralcev 
in vseh drugih je vredno gra
je.

Strelci so tekmovali v strel
ski dvorani na Ravnah. Tek
movalo je po pet strelcev 
na vsaki strani. Za našo to
varno so nastopili: Jelko Ru- 
stja, Milan Rustja, Jože Va
ljavec, Jože Logar in Marči 
štamcar. Rezultat dvoboja je 
bil sledeč: BPT — 726 krogov 
in Tekstilindus — 725 kro
gov. Najboljši strelec je bil 
Jelko Rustja s 159 krogi.

Kegljanje je bilo na dvo- 
steznem avtomatskem keglji
šču v Zvirčah. Tekmovali so 
v dveh borbenih partijah po 
10 tekmovalcev. Rezultat tek
movanja pa je bil tokrat v 
korist nasprotnikov: Tekstil
indus — 888 podrtih kegljev, 
BPT — 775 podrtih kegljev. 
Naši tekmovalci so nas zelo 
razočarali, saj so zatajili naj
boljši kegljači. Videlo se je, 
kako so tekmovali brez vsa
ke volje in to je bilo živo

nasprotje tekmovanju v Kra
nju, 'ko smo slavili visoko 
zmago nad našimi nasprotni
ki. Upamo, da bo šlo drugo 
leto veliko bolje.

Po končanem tekmovanju 
je bila za vse tekmovalce 
skromna večerja v naši men
zi. Športni referent našega 
sindikata, tov. Marjan Zupan, 
je razglasil rezultate tekmo
vanja in izročil pokal, to pot 
že drugič zaporedoma, ekipi 
BPT.

Drugo leto pa bo tekmova
nje v Kranju in že sedaj že
limo veliko uspeha našim 
športnikom.

D. R.

V a ru jm o  se nezgod !
V mesecu maju so se v podjetju pripetile naslednje 

obratno nezgode:
Q  Dragutin Vinter, zaposlen v tkalnici v oddelku 

navijalnice, si je pri transportiranju preje v zabojih 
poškodoval levo roko. Vzrok: Natrpano delovišče.

•  Marija Mohorko, zaposlena v oddelku belilnice, 
je padla pri belilnem agregatu in si poškodovala levo 
roko. Vzrok: Spolzka tla ter slab dohod do gornjega 
dela agregatnega stroja.

0  Janez Slatnar, zaposlen v mehanični delavnici, 
se ije nahajal v neposredni bližini brusilnega stroja in 
mu je opilek poškodoval levo oko. Vzrok: Slaba ven
tilacija brusilnega stroja.

0  Marija Avsenek, zaposlena v tkalnici na IV. od
delku, je segla z roko v oMopni mehanizem in si pri 
tem poškodovala prst leve roke. Vzrok: Nevaren način 
dela.

% Janez Mikulič, strugar iz mehanične delavnice, 
si je pri vrtanju pločevine na vrtalnem stroju poško
doval levo rdko. Vzrok: Nevaren način dela.

%  Ivanka Begič, zaposlena v okrepčevalnici, si je 
pri pretakanju vrele vode poparila levo nogo. Vzrok: 
Nevaren način deda.

A .š.

Novosti na policah tržiške 
matične knjižnice

Tone Svetina:
STENA
Knjiga je  bila izdana ob 

80-letnici Slovenskega planin
skega društva, posvečena pa 
je Jožu Čopu, našemu znane
mu alpinistu in gorskemu re
ševalcu, ki je hkrati glavni 
junak romana in tudi jubi
lant — 80-letnik.

moda •  moda #  moda •  moda 9  moda

Pletenine tudi poleti!
Pleteni kompleti 

pulover, so se
— jopica 
vrnili in

r *  A

»Tržiškl tekstilec« — glasilo delovne skupnosti Bombaž
ne predilnice in tkalnice Tržič — Ureja uredniški odbor 
Franci Šarabon, Marjan Herak, dipl. iur. Breda Milič, 
Anka Bizjak, Marija Rožič, dipl. oec. Ignac Aha
čič, Francka Dolžan, Ljuba Šušteršič, Janez Furlan 
— Glavni in odgovorni urednik Stojan Saje — Naslov 
uredništva: BPT Tržič 64290. Telefon 70340 int. 89 — 
Tisk CP Gorenjski tisk Kranj v 1450 izvodih — Izhaja 
enkrat mesečno. — List dobijo člani delovne skupnosti 

brezplačno.

postali na mah spet priljub
ljeni. Njihova značilnost so 
puloverji, ki kar tekmujejo 
kateri bo imel večji in zani
mivejši dekolte. Material je 
hladen, to je garen ali bom
baž. Vzorci so zelo različni, 
kdaj cvetlični, drugič športno 
karirasti, tako ali drugače 
črtasti, naj novejša modna 
muha pa je palmovo drevo 
s piramido v ozadju. Za po
letne pletenine svetuje nova 
moda zelo zračne in luknji
časte vzorce. Za puloverje, ki 
jih bomo nosile v avgustov
ski vročini, so značilni po
gumni dekolteji, pa naj bodo 
kakršnikoli, le izrezov v obli
ki črke »v« skoraj ni opaziti. 
Zelo mladim dekletom pred. 
laga nova moda telovnike, ki 
pa sc dokaj razlikujejo od ti
stih, ki smo jih že vajene, saj 
so ob straneh čisto odprti. Pa 
še nekaj je značilno zanje. 
Pleteni morajo biti v kon
trastnih barvah in plakatnem 
vzorcu. In še en dokaz, kako 
rada nova moda koketira z 
modo pedesetih let in jo  z 
veseljem posnema. Črtasti pu
loverja z mehko zavezanim 
pasom, z izrezom, ki je po
maknjen nizko na ramena in 
koničastim spodnjim zaključ
kom, so navdušili že vso Ev
ropo.

»PO TOVARIŠU«

Avtor pa je knjigo posvetil 
še dr. Klementu Jugu in 
vsem, ki so v Severni steni 
Triglava iskali svoje sanje in 
našli smrt. Roman je nadvse 
privlačno in mikavno branje, 
napeta pripoved o naših go
rah, o naših gornikih z Jese
nic in od drugod. Svetina je 
ta roman lahko napisal, ko 
je dolgo plezal s Čopom in 
ga je tako do potankosti spo
znaval. Zato ni čudno, če je 
Čopov lik talko živo upodo
bil.

Benoite in Flora Groult:
BILO JE DVAKRAT
Roman sta sestri Groult 

napisali skupaj in je v pre
cejšnji meri njun biografski 
roman. Problemi, ki jih pi
sateljici nakazujeta, so prob
lemi vseh žensk, podani s ti
sto neposrednostjo in hudo
mušno ironijo, ki je značilna 
za vse njuno pisanje. To je 
zgodba o dveh sošolkah, ki 
se spet najdeta po dvajsetih 
letih, ker je sin ene zaljub
ljen v hčerko druge. Obe sta 
na pragu štiridesetih let, a 
sta še zmeraj po srcu mla
di.

Rafinirano poznavanje žen
ske psihe in medsebojnih od
nosov, zakoncev, obilica 
ostroumnih misli, spretno za

zgodba in jedrnat 
glavne odlike tega

snovana 
slog, so 
romana.

Letošnje leto je v znamenju 
slovesnosti, ki so posvečene 
500-letnici kmečkih vstaj in 
400-letaici velikega hrvaško- 
slovenskega kmečkega upora, 
prvega zares množičnega 
skupnega nastopa slovenske
ga in hrvaškega ljudstva pro
ti tujim gospodarjem. K po
membnejšim dogodkom v 
tem letu vsekakor sodi tudi 
izid »GUBČEVE KNJIŽNI
CE«, široko zasnovane zbirke 
tridesetih knjig, katere si bo
ste lahko izposodili v naši 
knjižnici.

Obveščamo vse 'bralce s po
deželja, da ima naša knjižni
ca svoje podružnične knjižni
ce v Lomu, Podljubelju, Kri
žah. Jelendolu in Brezjah pri 
Tržiču.

Prebivalce teh vasi vabimo, 
naj obiščejo svoje knjižnice.

Tržiška matična knjižnica 
ima sledeči delovni čas:

Za odrasle: vsak torek in 
petek od 17. do 20. ure, sreda 
in četrtek od 8. do 10. ure.

Za mladino: vsak ponede
ljek in četrtek od 16. do 19. 
ure.

Vse ljubitelje branja in vse 
tiste, ki se želijo strokovno 
izobraževati, vljudno vabimo!

ZAHVALA
Ob boleči izgubi našega tragično preminulega moža, 

očeta in starega očeta
JERNEJA CRNIVCA 
mojstra v tkalnici

se zahvaljujemo za nesebično pomoč, ki nam je bila 
izkazana v tem težkem času. Posebno zahvalo smo 
dolžni upravi BPT, sekciji mojstrov, sindikalni podruž
nici, gasilcem, pevcem, duhovščini, svojcem in sosedom 
za tako lep sprevod na pokojnikovi zadnji poti. Vsa 
zahvala nosačem in pa tov. šolarju ter Koprivniku za 
tako ganljive poslovilne besede,

žalujoči: žena Zinka, hčerki Milena in 
Cvetka z družino, sinova Vinko in Milan


